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1.  Opening en mededelingen 
 De voorzitter geeft aan dat mevrouw Koopman en de heer Storm met kennisgeving 

afwezig zijn. De inbrengen van de raadsleden zullen na afloop op de vergadering 
op www.ibabs.eu verschijnen. 

  
BIJ EEN EVENTUELE MONDELINGE STEMMING ZAL WORDEN BEGONNEN 
BIJ MEVROUW VAN NUNEN. 

 
TOT LEDEN VAN HET STEMBUREAU WORDEN BENOEMD DE HEER 
SCHUTTE (VOORZITTER) EN ALS LEDEN MEVROUW VAN DER HORST-VAN 
ROON EN DE HEER BRAAM. 
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2. Spreekrecht burgers 
 
 De heer Van Overbeek spreekt de volgende tekst uit: 

Een begroting is in feite niets meer of minder dan een discussiestuk waarin 
voortgaand beleid, nieuwe plannen en financiën samenkomen. Een begroting is ook 
in hoge mate een politiek stuk waarmee je vele kanten op kunt. Niet opmerkelijk is 
dus dat de behandeling van een begroting standaard ten minste twee termijnen 
kent. Wel opmerkelijk is dat u, voorzitter, de insprekende burger nadrukkelijk een 
tweede termijn onthoudt. Die discussie heeft u vorig jaar met mij niet willen voeren; 
u hebt wel mijn verzoek om een tweede termijn met die afwijzende conclusie 
afgerond. En dat is op zich weer niet opmerkelijk omdat deze houding volledig 
aansluit bij de rode draad die door het beleid van uw college loopt en door de raad 
slaafs wordt gevolgd: met woorden en geïsoleerde acties de indruk wekken dat de 
burger serieus wordt genomen, terwijl tussen de oortjes alles bij het oude blijft. Een 
nieuw vergadersysteem op zich verandert daar niets aan. 
Ik zal dus in één termijn moeten aangeven op welke terreinen u, het college en de 
raad tekortschieten, want uw beleidsstukken "En Garde" en "Touché" lijken steeds 
meer op mechanische stukjes speelgoed waarvan u de sleutel kwijt bent. Wat uw 
college in zijn vernieuwingsstreven is vergeten, is de juist op vernieuwing gerichte 
fase van " à l'attaque" , oftewel middels een visie, een plan van aanpak en concrete 
actie in een voortdurend proces noodzakelijke veranderingen tot stand brengen in 
de vastgeroeste procedures die de burger op afstand houden. 
Gegeven de aspiraties die u zegt te hebben en de gebleken snelheid van 
implementatie, moet de planning gericht zijn op ten minste vijf collegetermijnen. Als 
het college vernieuwend wil zijn dan moeten de prestaties beter, zichtbaarder, 
overtuigender, geloofwaardiger en effectiever worden. Ik realiseer mij dat dit forse 
kritiek is, maar ik zal die onderbouwen. Ik beperk me daarbij, gegeven die ene 
inspreektermijn, tot enkele hoofdpunten die wel meerdere beleidsterreinen raken. 
1. Vaak worden beloften en toezeggingen niet nagekomen. 
2. Procedures worden met regelmaat doorkruist, zijn onduidelijk of hapsnapperig. 
3. Schriftelijke communicatie vindt niet, te laat of inhoudsloos plaats. 
4. De verbetering van de positie van de burger in uw vergadering, maar sowieso het 
proces van burgerparticipatie wordt niet adequaat opgepakt. 
5. Uw geloofwaardigheid is in discussie als de correctheid danwel de volledigheid 
van verslagen van uw vergaderingen in twijfel kunnen worden getrokken. 
6. U start vaak processen zonder dat daar vooraf uitgangspunten en een visie voor 
zijn ontwikkeld. 
Voor de raad in het bijzonder geldt bovendien nog: 
1. dat deze zich vrijwel continu verschuilt achter het college; 
2. dat de politieke partijen in deze raad een zo goed als absoluut gebrek aan 
initiatief kennen, zeker ook waar dit het actief betrekken van hun leden bij het eigen 
lokale partijbeleid betreft; 
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3. dat de fracties in de raad zich kenmerken door de uitsluitend 
kortetermijnbetrokkenheid bij en gebrek aan aandacht voor zaken die een langere 
procedure- en/of implementatieperiode kennen; 
4. dat de fracties in de raad pertinent weigeren extern actie te ondernemen danwel 
te stimuleren bij bijvoorbeeld de VNG, ook als daar grote belangen van de 
Rijswijkse burgers mee gemoeid zijn. 
De conclusie van dit alles is dat het bestuurlijke en politieke systeem hier in Rijswijk 
hopeloos vastzit in een beangstigende behoudzucht. Een nieuw vergadersysteem 
alleen leidt zeker niet automatisch tot een noodzakelijke mentaliteitsverandering , 
laat staan tot het verbeteren van het functioneren van de raad. Wat nodig is, is een 
door loting samengestelde schaduwvertegenwoordiging uit de burgerij als variant 
op het idee van David van Reybrouck; misschien dat u zich die naam nog herinnert. 
Zo'n schaduwvertegenwoordiging zou als experiment van burgerparticipatie kunnen 
voorkomen dat we met zo'n vergadering als nu het geval is blijven zitten. Tijden en 
opvattingen veranderen en instituties kunnen daar niet bij achterblijven. Kritiek 
hebben is gemakkelijk, maar ik zal de onderbouwing van elk punt van kritiek in een 
bijlage inclusief een concreet voorstel op korte termijn doen toekomen. 
Er lijkt landelijk gezien op het niveau van de gemeente eindelijk een beweging los te 
komen waarvan het initiatief eigenlijk al enkele jaren geleden bij Rijswijk had 
moeten en kunnen liggen. Deze raad weigerde echter nadrukkelijk drie jaar geleden 
het idee over te nemen om de zorgkostenproblematiek via de VNG op nationaal 
niveau, en dan nog wel midden in de landelijke verkiezingsstrijd, aan de orde te 
stellen. Momenteel ligt die problematiek financieel en organisatorisch op uw lokale 
bordje en zijn de gevolgen direct of indirect voor de burger. Burgemeester 
Aboutaleb pleitte in zijn recente Schoo-lezing voor wijzigingen in de bestuurlijke 
verhoudingen. Hij stelde dat er vanuit de overheid minder top-down gehandeld moet 
worden. Er moet meer initiatief van en meer aandacht voor de inbreng van burgers 
zijn bij het lokale bestuursniveau. Politici en bestuurders, zo zegt de heer 
Aboutaleb, vegen slechts hun eigen ideologische straatje schoon en sluiten daarbij 
vaak hun ogen vaak voor de realiteit. Er is natuurlijk ook kritiek op zijn betoog, maar 
hij vat in ieder geval de koe bij de hoorns. 
Voortdurende alertheid, verandering en visieontwikkeling zijn noodzakelijke 
voorwaarden voor politieke, financiële en democratische stabiliteit, net zoals 
beweging nodig is om op je fiets te blijven zitten. De conceptbegroting van het 
college gaat hier onvoldoende op in en is in dat opzicht slechts een rituele dans 
over woorden en cijfers, ongeacht of die de vorm aanneemt van de Engelse wals, 
de foxtrot of de tango. 
 

3. Vaststelling van de agenda 
 

 DE AGENDA WORDT ONGEWIJZIGD VASTGESTELD 

 
4. Afhandeling ingekomen stukken 
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 DE LIJST WORDT VASTGESTELD. 
 
5. Vaststelling conceptantwoorden raadsadressen 15-047 en 15-063 
 

De CONCEPTANTWOORDEN RAADSADRESSEN WORDEN ONGEWIJZIGD 
VASTGESTELD. 

  
6. Behandeling begroting , belastingverordeningen en 2e halfjaarsrapportage 

 a. Belastingverordeningen 2015 (raadsvoorstel 15-043) 
b. Tweede halfjaarrapportage 2015 (raadsvoorstel 15-044) 
c. Programmabegroting 2016 - 2019. (raadsvoorstel 15-045). 
 
De heer Fischer (Gemeentebelangen Rijswijk) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter. Gemeentebelangen kijkt met trots naar de huidige begroting. De eerste 
echte vanuit dit college. Als eerste willen wij onze dank en complimenten uitspreken 
aan alle opstellers van de stukken. Wederom zien wij meer inzicht dan voorheen in 
de gemaakte beleidskeuzes en de invloed hiervan op de cijfers. Ook dank voor de 
beantwoording van de schriftelijke vragen. Al zouden we graag in het proces 
rondom de begroting extra ruimte willen zien om in discussie te gaan over de meer 
technische zaken na de beantwoording door het college. Wij zien graag een 
voorstel hiertoe. 
Het onderzoek naar het pontje en de nadere uitwerking rondom het Huis van de 
Stad zijn twee belangrijke zaken die Gemeentebelangen Rijswijk gelukkig terugvindt 
in de begroting. 
Onze fractie dankt het college voor de voortgangsnotitie die wij hebben ontvangen. 
Deze biedt een helder inzicht in faseringsmogelijkheden en derden functies die het 
Huis van de Stad vorm kunnen geven. Wij merken dat het Huis van de Stad leeft bij 
vele inwoners en vragen u om in dit verband door te pakken op de 
huisvestingsvraagstukken van maatschappelijke voorzieningen zoals bijvoorbeeld 
Trias. Het concept van het Huis van de stad kan wat ons betreft de oplossing 
bieden. 
Voorzitter. Gemeentebelangen Rijswijk heeft met genoegen geconstateerd dat het 
civiel en vergunningtechnisch mogelijk is om het pontje over de Vliet opnieuw in de 
vaart te nemen. Een eerste belangrijke stap is door het college gezet om door 
middel van een objectief onderzoek vast te stellen of er behoefte is naar het 
opnieuw in de vaart nemen van het pontje. Ook in sociaal opzicht verbond het 
pontje de wijken aan beide zijden van de Vliet en was daarmee meer dan alleen 
een openbaar vervoer verbinding. Dit moet zeker worden meegenomen in de 
discussie net zoals de mogelijkheid dat opgeleide vrijwilligers de pont exploiteren. 
GBR is zeer enthousiast en staan positief ten opzichte van de terugkeer van 
Keereweer. 
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Voorzitter. "Rijswijk is hot op de woningmarkt", zo stelde onze wethouder Van der 
Meij onlangs in een artikel in de Rijswijkse Krant. Het ene na het andere 
bouwinitiatief wordt aangekondigd, waarmee RijswijkBuiten meer en meer het 
paradepaardje in de regio wordt. Onze complimenten aan het college en in het 
bijzonder het programmabureau RijswijkBuiten. Wel zijn we van mening dat de 
komst van een supermarkt en de ontwikkelingen van het Wilhelminapark een goede 
afstemming behoeven, omdat dit verder gaat dan alleen RijswijkBuiten. Kan het 
college hier zijn visie op geven? 
Er lijkt een duidelijk begin gemaakt te worden met de transformatie van leegstaande 
kantoren naar woningbouw. De eerste analyse over het Bogaardgebied laat 
duidelijk zien dat transformatie naar een woon- en verblijfsgebied met een breed 
voorzieningenaanbod HET toekomstscenario is voor dit gebied. Mogelijk past daar 
ook een nieuwe sporthal in. Tevens zouden zich in de Plaspoelpolder dergelijke 
wooninitiatieven kunnen ontplooien. Kan het college een korte toelichting geven op 
initiatieven die de raad binnenkort voorgelegd krijgt? 
Gemeentebelangen Rijswijk maakt zich zorgen over de bestedingen in het sociaal 
domein. Houden wij nu miljoenen over omdat wij zo efficiënt en preventief werken of 
bereiken we te weinig kwetsbare ouderen? Houden we veel zakelijke 
"keukentafelgesprekken" en missen we daar de menselijke maat? Meer dan ons lief 
is, worden we door ouderen en hun kinderen benaderd dat de huishoudelijke zorg 
te veel wordt versoberd. Wij horen graag de wethouder in dezen. 
De net genoemde zorgen geven aan dat het voor ons nog onduidelijk is of het nu 
goed gaat in het sociaal domein. Om te kunnen bepalen wat goed is moet er meer 
duidelijkheid en aandacht gegeven worden over specifieke casussen, anders wordt 
er te veel geconcentreerd op incidenten. Goede informatiesystemen ontbreken nog, 
wat controle en sturing door de raad, ook de komende jaren, lastig maakt. Deze 
problematiek speelt bij het overgrote deel van alle gemeenten en Rijswijk is hierop 
geen uitzondering. In 2014 zijn in korte tijd vele besluiten genomen en nu het 
aankomt op de executie zou het toch jammer zijn als er nog zaken niet goed gaan. 
Daarover maakt Gemeentebelangen Rijswijk zich zorgen en wil graag uitleg c.q. 
enige geruststelling. 
De jeugd ombudsman maakt zich zorgen over de jeugdopvang. Ook in Rijswijk zijn 
er een aantal jongeren die hulp behoeven. Gemeentebelangen Rijswijk wil graag 
uitleg of er zorgen zijn omtrent jeugdopvang in Rijswijk. 
De Cultuurvisie laat lang op zich wachten. Een voordeel daarvan is dat er vele 
partijen bij betrokken worden. Voor Gemeentebelangen Rijswijk een belangrijk 
dossier waarin fundamentele keuzes gemaakt moeten worden over hoe wij vanuit 
Rijswijk hieraan invulling willen geven. Er wordt veel subsidiegeld uitgegeven en als 
wij aan een toekomst denken voor Rijswijk in 2030, dan zullen er net als in de ons 
omliggende gemeenten, keuzes gemaakt moeten worden, zeker voor de 
instellingen waar heel veel subsidiegeld naartoe gaat. We kunnen niet wachten om 
deze discussie met de raad te voeren en vragen om snelheid in dezen. 
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Gemeentebelangen Rijswijk constateert dat verenigingen, bedrijven en individuele 
burgers ieder jaar opnieuw een veelvoud aan vragenlijsten moeten invullen en 
daaraan gerelateerde bewijsstukken moeten overleggen. Neem als voorbeeld het 
feit dat de eisen rondom een exploitatievergunningen bij verenigingen gelijk zijn aan 
die bij commerciële partijen. Is dat nou echt nodig? In de zorg is de administratieve 
last niet veel beter. Laten we in Rijswijk het initiatief nemen om in dit kader te 
zorgen voor een administratieve lastenverlichting. 
Wederom hebben we geconstateerd dat de sporthal in RijswijkBuiten duidelijk 
gepositioneerd is in deze begroting, wat ons wederom als gegeven wordt 
aangereikt. Er wordt nu zelfs gevraagd om een voorbereidingskrediet van bijna 
€600.000. Een hoog bedrag, zeker gezien het feit dat de raad hierover nog geen 
uitspraak heeft gedaan. Wij willen eerst een kaderstellend debat in de raad over 
zaken als: noodzaak nieuwe sporthal, mogelijke locaties, functionaliteiten, 
opknappen Marimbahal, wat zijn de ambities et cetera. In dit kader dient 
Gemeentebelangen Rijswijk de volgende motie in: 
 
De gemeenteraad van Rijswijk, in vergadering bijeen op 3 november 2014, 
 
overwegende dat: 
 
- de raad zich nog niet heeft uitgesproken over de mogelijke locatie van de nieuw te 
bouwen sporthal; 
- de raad zich nog niet heeft uitgesproken over het te realiseren ambitieniveau van 
de nieuw te bouwen sporthal; 
- de raad geen inzicht heeft in mogelijke alternatieven; 
 
verzoekt het college: 
 
- vanuit het begrote voorbereidingskrediet van €595.000 voor de sporthal 
RijswijkBuiten een bedrag van €30.000 vrij te maken voor besluitvorming rondom 
de nieuwe sporthal; 
- het restant van de gelden te reserveren en pas vrij te geven na expliciete 
goedkeuring door de raad, 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
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In de kadernota parkeerbeleid is als uitgangspunt geformuleerd dat er een 
betaalbaar parkeerbeleid gevoerd moet worden. Dit geldt voor zowel de burgers als 
voor de gemeente. Het parkeerbeleid mag geen melkkoe worden van de overheid. 
Op dit moment heeft het college het voorstel om het uurtarief, bij parkeerautomaten, 
ongewijzigd te houden. De vergunning voor ondernemers is drastisch verlaagd. 
Vraag blijft nog wel of het huidige bedrag wel uit te leggen is. In 2016 zal de 
gemeente overgaan tot fiscalisering. Op dat moment zal ook de parkeerverordening 
met zijn tarievenmodel aangepast moeten worden. Wij stellen dan ook voor om de 
inflatiecorrectie t.b.v. de vergunningen voor particulieren en de dagkaarten niet nu 
door te voeren. Graag horen wij de wethouder hierover. Indien nodig willen wij in de 
tweede termijn hier een motie over indienen. 
Gemeentebelangen Rijswijk is teleurgesteld over de ambitie die het college 
uitspreekt rondom de groei van de economie. Waar de provincie Zuid Holland een 
groei van 0,3% in bedrijven verwacht, beperkt Rijswijk dit tot 0,2%. De groei van 
banen in Rijswijk staat op 0,3%, terwijl in Haaglanden een groei is geprognotiseerd 
van 0,7%. Gezien het herstel van de economie worden de huidige ambities zelfs 
behaald als je niets doet en het aan de markt overlaat. Weliswaar is het een 
standpunt van de VVD om het aan de markt over te laten, maar we hadden van 
deze wethouder meer ambitie verwacht. Ik hoor hierop graag een reactie. 
Als laatste voorzitter. De inkomsten uit ons belang in Eneco nemen steeds meer af 
en vormen geen financiële constante meer. Verkoop van aandelen zou kunnen 
resulteren in een fonds met wel een vaste financiële component. Graag zien wij 
hierover een stuk van het college met de voor- en nadelen en horen we hierover 
graag de mening van het college. Ook hiervoor zullen wij indien nodig in de tweede 
termijn komen met een motie. 
Tot zover onze inbreng in de eerste termijn. Ik dank U allen voor uw aandacht. 
 
De heer Braam (Beter voor Rijswijk) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter. De inkt van het collegeakkoord is nog niet droog of het "Open Vizier" is 
verlaten. De drempel naar de burger verlagen, luisteren en vooral daarnaar 
handelen was het motto. Helaas hebben we het afgelopen jaar mee moeten maken 
hoe onze inwoners opzij zijn gezet door met name de landelijke partijen. Daarrnaast 
is naar het nu lijkt Gemeentebelangen Rijswijk de weg volledig kwijtgeraakt sinds 
het wegjagen van hun oprichtster. Een normale bewonersbijeenkomst en een 
behandeling van het AZC dossier in een openbare forumvergadering, met 
inspraakmogelijkheden van de raad en de burgers, konden niet worden 
georganiseerd, terwijl van alle andere zaken, die veel minder ingrijpend zijn, dat wel 
gebeurt. De inwoners van Rijswijk snappen er niets van. Na het besluit dat door de 
meerderheid van de raad en soms door colleges in diverse gemeenten is genomen, 
is grote onrust ontstaan. Dit heeft ertoe geleid dat er raadsleden geconfronteerd 
werden met bedreigende brieven. Uiteraard keurt Beter voor Rijswijk dergelijke 
acties zwaar af en wij hopen dat ook dat het door de politie ingestelde onderzoek 
snel zal leiden tot aanhouding van de daders, de schrijvers van deze onsmakelijke 
brieven waarbij zelfs familieleden van raadsleden worden betrokken. 
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Maar ach, direct na ontvangst van deze brief vond een raadslid het interessant om 
hiermee de publiciteit te gaan zoeken, en vervolgens de volgende dag in "geuren 
en kleuren" met een brede glimlach hun verhaal live in een VARA tv-uitzending te 
doen, waarbij duidelijk insinuaties werden gedaan in de richting van Beter voor 
Rijswijk. Blijkbaar word je ook hier, als je tegen de komst bent van een 
asielzoekerscentrum gestigmatiseerd, zoals ook in de Tweede Kamer structureel 
wordt gedaan. Jammer, want hiermee is daderinformatie vrijgegeven waardoor het 
onderzoek zal worden bemoeilijkt of onmogelijk gemaakt. Vrijwel alle fractieleden 
van Beter van Rijswijk zijn de afgelopen twee jaar geconfronteerd met 
bedreigingen. Van het bekladden met hakenkruizen, het sturen van wat voor een 
soort kogelbrief moet doorgaan, tot het aanvragen van uitvaartoffertes. Nimmer 
heeft Beter voor Rijswijk dut in de publiciteit gebracht. Wel gemeld bij de 
burgemeester en in enkele gevallen bij de politie. Gelukkig is uiteindelijk alles weer 
overgewaaid en krijgt Beter voor Rijswijk de waardering die het toekomt van de 
Rijswijkers. 
Wat de overheid moet doen, is tonen dat ze in eerste instantie bezig is met haar 
eigen burgers, dat ze het voor de eigen burgers goed probeert te maken. Maar de 
indruk die wordt gewekt, is dat ze in eerste instantie bezig is met de vluchtelingen. 
En dan denken mensen: ja, maar jullie zijn er toch voor ons en niet voor hun? Beter 
voor Rijswijk is van mening dat als je de politiek serieus moet nemen en je moet 
richten op de wensen van onze eigen mensen? Wij zijn dan ook benieuwd wat de 
consequenties zullen zijn, financieel en sociaal, na verwerking van de tsunami aan 
asielzoekers in Nederland. 
Met de komst van een AZC in Rijswijk zonder enige garantie voor de veiligheid 
weten we één ding zeker. Met de gegarandeerde voorzorg vanuit de politie komen 
zaken zoals inbraken, fietsendiefstallen en straatroven op een tweede plan te staan. 
Rijswijk wordt daardoor niet veiliger. Wat denkt het college daaraan te gaan doen? 
Nagenoeg zonder de hulp van het college is het dierenasiel gered. De 
complimenten gaan uit naar de inzet van vele vrijwilligers in Rijswijk die het 
dierenasiel een nieuwe toekomst hebben gegeven. Het moet worden gezegd: het 
tegengeluid van D66 heeft deze vrijwilligers tot op het bot gemotiveerd om de 3 ton 
binnen te slepen. 
Bij de bijeenkomst in de Broodfabriek over de toekomstvisie viel het ons op dat er 
van de 125 verschillende nationaliteiten die Rijswijk rijk is, bijster weinig nieuwe 
Nederlanders interesse toonden in de toekomst van ons Rijswijk. Zij schitterden 
door hun afwezigheid. Dat leidt tot de vraag of ze willen bijdragen aan het geluk in 
Rijswijk. Of moet de integratie in Rijswijk officieel als gefaald worden beschouwd? 
Misschien wordt het eens tijd om ons serieus af te vragen of we niet beter af met 
een verlaging van de subsidies aan deze doelgroepen. Wij zien onze 
belastingcenten liever gaan naar goede zorg van onze ouderen, de leefbaarheid in 
het buitengebied en sport. 
Bijzonder positief is de aanpassing van de afvalstoffenheffing. Er is goed naar Beter 
voor Rijswijk geluisterd. Binnenkort is sprake van een eerlijkere verdeling van de 
lasten. 
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Als het om de centen gaat, is het ook belangrijk te weten hoe we als bestuurders 
omgaan met de belastingcenten. Een subsidie en declaratieregister, door Beter 
voor Rijswijk voorgesteld, zien wij ook terug in deze begroting. Dank daarvoor. Wij 
rekenen er dan ook op dat op termijn de onzinsubsidies, zoals die bijvoorbeeld 
worden verstrekt aan het verzetsmuseum in Brielle, tot het verleden behoren. 
Vanuit Rijswijk bereiken ons veel signalen dat de bus voor het onderzoek naar 
borstkanker goed wordt bezocht. Beter voor Rijswijk ontving ook positieve reacties 
van bewoners, die voorheen niet gingen, maar waarvan een enkeling toch onder 
het mes moest. Beter voor Rijswijk spreekt de waardering uit dat het RIVM de 
handschoen heeft opgepakt en de bus weer laat voorrijden. 
Het sociaal domein gaat in 2016 voor het eerst ook in Rijswijk gevoeld worden. VVD 
en PvdA hebben het grootste deel van de 50 miljard aan bezuinigingen gevonden in 
deze hoek. Nederland is niet dom. Ook zij zien dat er veel te veel geld gaat naar de 
al dan niet tijdelijke inwoners van ons land. Deze economische vluchtelingen 
worden goed bediend. Onze ouderen en andere zorgbehoevenden moeten lijdzaam 
toezien hoe onze mooi opgebouwd verzorgingsstaat wordt afgebroken met partijen 
als Groenlinks en D66 die dit zowel landelijk als lokaal ondersteunen. 
Betaald parkeren in Rijswijk, de nieuwe melkkoe van het VVD smaldeel in dit 
college, wordt zonder behoorlijk overleg met de inwoners ingevoerd. Er zal een 
storm van protest ontstaan. De blauwe zones verdwijnen. Thuiszorgers, doktoren 
en scholen moeten parkeerbelasting gaan betalen. Beter voor Rijswijk rekent op 
een snelle correctie als blijkt dat ons voorstel, een combinatie van betaald parkeren 
en blauwe zones, beter werkt. Diverse gemeenten zijn ons voorgegaan. 
Langzaam maar zeker worden de contouren van de woonwijk RijswijkBuiten 
zichtbaar. Veel Rijswijkers stromen door. De ontstane ruimte van de 
woningbouwverenigingen wordt helaas nauwelijks opgevuld door starters. Ook hier 
hebben de asielzoekers weer voorrang. Vervolgens mogen de statushouders ook 
de gezinnen naar ons land halen. Meerdere gemeenten gaan vanaf volgend jaar de 
eigen inwoners weer voorrang geven. Gaat Rijswijk dit ook doen? 
Dit is de inbreng van Beter voor Rijswijk in eerste termijn. 
 
De heer Dolmans (D66) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter. 2015 is een jaar van transitie; van de overgang van oud naar nieuw 
beleid, van het omkantelen van de zorg, sociale zekerheid en welzijn, en van het 
bestuur. Die overgang moet nu worden waargemaakt met structurele 
veranderingen. Het is tijd voor transformatie op basis van experimenten en 
verdergaande vernieuwing. 
Het coalitieakkoord is duidelijk: de toekomstscenario's voor onze stad verkennen, 
Rijswijk 2030. En ook werken aan vernieuwing en innovatie. Niet behouden om het 
behoud maar onszelf voortdurend de vraag stellen: waarom doen of willen we dit 
eigenlijk? Zodat ruimte ontstaat voor nieuwe manieren van denken en doen. Die 
ruimte voor experimenten is nodig, ook – juist ook – als de uitkomst van die 
experimenten op voorhand onzeker is. 
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Rijswijk is uitermate geschikt voor experimenten. Rijswijk is namelijk een doorsnee 
gemeente. Heel gewoon. En dat maakt juist ons speciaal geschikt als proeftuin: 
- klein en dorps, tegelijkertijd ook groot en randstedelijk; 
- historisch, naoorlogs, en modern met RijswijkBuiten; 
- arm, rijk en een middenstand; 
- met veel groen en een groot industrieterrein. 
Daarom is Rijswijk een uitstekende proeftuin voor vernieuwing en verandering. Een 
proeftuin voor experimenten en innovatie op het gebied van zorgen, wonen, 
werken, cultuur. En ook een proeftuin voor openbaar bestuur en democratie. Niet 
per se de plek waar het allemaal wordt bedacht, maar wel de plek waar nieuwe 
kennis, inzichten en technologie als eerste kunnen worden uitgeprobeerd en 
toegepast. Rijswijk als proeftuin: dat kan zomaar ons unique selling point zijn. 
De noodzaak tot vernieuwing in de zorg is hoog. Die noodzaak tot vernieuwing in de 
zorg overstijgt vaak de mogelijkheden van bestaande zorginstellingen en 
organisaties. Die vernieuwing moet dan ook komen door betere samenwerking, en 
minder management: een paradox. De paradox laat zich oplossen door meer 
verantwoordelijkheid voor de mensen op de werkvloer. De paradox laat zich 
oplossen door bijvoorbeeld ongewone samenwerking met het bedrijvencluster in de 
Broekpolder en kennis dichtbij zoals de TU Delft. Werken aan praktische 
toepassingen voor robotica en domotica voor mensen die thuis zorg nodig hebben. 
Zorgverleners minder tijd laten besteden aan vinklijstjes en urenverantwoording. 
Meer tijd voor medemenselijkheid, waardoor mensen niet alleen langer maar ook 
beter in hun vertrouwde omgeving kunnen blijven wonen. College, laat de 
gemeente haar regierol daarin actief blijven oppakken! 
Juist de Plaspoelpolder biedt schitterende kansen om te experimenteren met leef- 
en werkvormen. Vormen waarin wonen, werken en "maken" op een betekenisvolle 
en duurzame manier samengaan. Dit gaat alleen wel iets verder dan nog een 
verzamelgebouw voor zelfstandige ondernemers en kleine bedrijven of het 
verbouwen van een leegstaand kantoorgebouw tot studentenwoningen. Laat het 
niet gebeuren dat de Plaspoelpolder alleen maar een vervoerscentrum wordt aan 
de doorgetrokken A4. Juist kennisintensieve organisaties aantrekken, naast EPO 
en Shell, door onder meer een effectieve belangenbehartiging in de Metropoolregio. 
College: graag concrete voorstellen hoe u actief die regierol voor de Plaspoelpolder 
gaat oppakken. Het is nu te veel laissez faire. Wat gaat u doen? 
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Het eind van de crisis is dan misschien in zicht; maar niet voor de winkeliers in 
Rijswijk. Meer mensen kopen vaker online, het winkellandschap is fundamenteel 
veranderd. Niet alleen voor kleine winkeliers, maar ook voor grote winkelbedrijven 
zoals V&D, Hema en Blokker. Rijswijk moet keuzes maken want succesvolle 
winkelgebieden danken hun succes aan de keuze voor specifieke doelgroepen. 
Juist Oud Rijswijk zou deze transformatie succesvol kunnen maken. Oud Rijswijk is 
compact, historisch en heeft een centraal "ankerpunt": letterlijk de dorpspomp voor 
de Oude Kerk. Oud Rijswijk biedt nu al een prominente plek aan kunst en culturele 
evenementen, zoals Rijswijks Pracht en Strandwalfestival. Oud Rijswijk is als het 
ware het sociaal-culturele decor waartegen de noodzakelijke veranderingen 
plaatshebben. Hoe gaat het college zijn regierol daarin nu verder invullen? 
Ook moeten we verder experimenteren met nieuwe vormen van democratie en 
bestuur. Door samen met inwoners en ondernemers beleid uit te denken. Niet van 
achter een vergadertafel, maar door inwoners meer eigen verantwoordelijkheid te 
geven voor de inrichting van hun eigen straat, buurt of wijk. Dat vraagt een andere 
benadering. De gemeente zal zich veel meer als partner en facilitator moeten gaan 
opstellen. Dat vereist andere deskundigheid en een ondernemende, initiërende 
manier van denken en doen. Niet boven maar naast de partijen. Niet altijd en overal 
controle over willen hebben maar durven los te laten. Dat geldt ook voor deze raad. 
Dat geldt ook voor bestaande sociaal culturele organisaties. Hoe gaan we om met 
subsidiebeleid, hoe gaan we om met partnerschappen, wat laat je over aan de 
mensen zelf? Visie is leuk maar we verwachten concrete voorstellen die niet alleen 
duidelijkheid geven aan de raad maar met name ook aan sociaal-culturele partners. 
College, wanneer komt die duidelijkheid en wat houdt die in? 
Wij zien de wil om echt te veranderen terug in deze begroting. Vernieuwing is 
ingezet om de bezuinigingen op het sociaal domein te verwerken. Meer doen voor 
minder centen. En ook extra aandacht voor volksgezondheid, veiligheid, onderwijs 
en verkeer en vervoer. Extra geld voor participatieprojecten. Extra investeringen in 
onderwijsgebouwen en de Rijswijkse infrastructuur. Maar geen experimenten met 
de financiële kaders. Goed zo! 
Het weerstandsvermogen volgens de gekozen systematiek is uitstekend, de 
solvabiliteit en de schuldenpositie zijn dat niet. Met deze schulden is er geen ruimte 
voor het trekken van de portemonnee voor meer leuke dingen voor de mensen. Wij 
willen die schulden niet aan onze kinderen nalaten, zodat zij later ook hun eigen 
keuzes kunnen maken. 
Wat doet experimenten nu uiteindelijk uitmonden in succesvolle structurele 
veranderingen? Allereerst een hoog ambitieniveau. Dat is aanwezig. Maar dat 
alleen is niet genoeg. De capaciteiten aanleren om veranderingen door te voeren. 
Dus aandacht voor ontwikkeling van het ambtelijk apparaat, en een cultuur van een 
lerende organisatie vestigen. Ten slotte uithoudingsvermogen; niet bij elke 
tegenslag mopperen dat het toch niet lukt. Doorzetten. Dat is niet altijd makkelijk 
met een kritische raad. Wij steunen het college dan ook bij deze moeilijke taak en 
zullen instemmen met de voorgenomen begroting 2016. 
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De heer Sterk (VVD) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter. We zien voor 2016 weinig grote verschuivingen. De begroting bevat veel 
beloften en ambities, maar als de ronkende volzinnen worden uitgepeld, dan moet 
er nog erg veel worden ingevuld. Verder lijkt alles met alles te worden verknoopt en 
dreigen gezond pragmatisme en realiteitszin in bepaalde dossiers te worden 
ingeruild voor dogmatische verstarring en doelredeneringen. 
Flink wat geld wordt weggepompt in duurzaamheidsprojecten, het aantal 
ambtenaren neemt weer toe, de inhuur ligt ook in 2016 boven de 10%, historisch 
gegroeide subsidierelaties worden nog steeds kritiekloos gecontinueerd, en, last but 
not least, wederom een forse stijging van de woonlasten. Als ik niet beter wist, dan 
zou ik bijna denken dat de VVD aanzit bij een ultralinks college! 
Het ongemak komt ook voort uit het gegeven dat het concreet invullen van de 
geformuleerde doelen en ambities vaak afhankelijk wordt gemaakt van een volgend 
onderzoek, een nadere verkenning en een brede discussie met alle 
belanghebbenden. Schiet het college hier niet in door? Loopt het college niet vast in 
de zompige polderklei? In elk geval wordt het in deze begroting te vaak weinig 
concreet welke richting het college nu werkelijk op wil en hoe realistisch sommige 
voornemens zijn. Voor de mensen die natuurkunde op school hebben gehad, het 
doet me denken aan een Brownse-beweging: veel gespring en gedar, maar 
uiteindelijk geen verandering. 
Verder moet het de VVD van het hart dat de beantwoording van sommige van onze 
schriftelijke vragen de indruk wekte dat het college een wat losgezongen, bijna 
hautaine houding aanneemt. Wat bijvoorbeeld te denken van het antwoord op onze 
vragen over het nakomen van de afspraken met de schouwburg. Het college 
antwoordt: het bestuur van de schouwburg zegt dat het goed gaat. Is dát de manier 
waarop het college denkt greep te houden op de cultuursector? Uit niets in dat 
antwoord spreekt dat de bezorgdheid van de VVD met betrekking tot het 
behoedzaam omgaan met het geld van de Rijswijkse burgers wordt gedeeld. Zo, 
dat is eruit! En dat zelfs zonder mijn favoriete term linkse hobby's te gebruiken. 
Wellicht dat u denkt: maar de VVD neemt toch deel aan dit college? Waarom laat 
de VVD dit dan gebeuren? Welnu voorzitter, juist dáarom geeft de VVD op dit 
moment deze "winstwaarschuwing" af! We varen echt nog niet op de klippen, maar 
de koers moet wel worden verlegd. En overigens, ik spreek het de Koning maar na, 
goede vrienden zeggen elkaar de waarheid. 
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Naast kritiek heeft de VVD overigens ook waardering. Waardering voor het steeds 
meer werken met kernindicatoren, met als kritische kanttekening dat voorkomen 
moet worden dat alleen het meetbare tot doel wordt verheven! Waardering voor het 
uitstekende weerstandsvermogen en het voortzetten van een evenwichtig 
risicomanagement. Waardering ook voor de analyse onderuitputting waarmee het 
teveel aan budget op diverse posten wordt teruggebracht. Waardering uiteraard ook 
ten aanzien van het sluitend krijgen van de begroting en de meerjarenraming, in 
weerwil van opgelegde kortingen op de uitkering uit het Gemeentefonds, zonder op 
dit moment de Rijswijkers daar extra voor te moeten belasten. Ook kan de VVD de 
keuzes en afwegingen rondom de invulling van de financieringsbehoefte goed 
volgen. De hoge schuldenpositie is van tijdelijke aard en de risico's zijn beheerst. 
Als het gaat om de portemonnee van de Rijswijkse burger zien we dat Rijswijk 
diverse financiële meevallers heeft, we op onderdelen zelfs geld overhouden, maar 
de Rijswijkse burger daar helemaal niets van merkt. Sterker nog, de lokale lasten 
stijgen opnieuw fors. Dit komt onder andere door de stijging van de rioolheffing door 
de renovatie van het riool. Tijdens de begrotingsbehandeling van 2015 heeft de 
VVD het college gevraagd om de aanbestedingsvoordelen en de meevallers door 
minder ingrijpende renovatie dan waarmee rekening is gehouden, terug te geven 
aan de Rijswijkers. U heeft dit toegezegd. Kunt u toelichten hoe u dit heeft 
uitgewerkt? 
De VVD wil de toename van de lokale lasten zoveel mogelijk aan banden leggen. 
Dat zou bijvoorbeeld kunnen door de inflatiecorrectie van de ozb niet door te 
voeren. De VVD overweegt een motie in te dienen om de ozb voor 2016 te 
bevriezen. Graag horen we eerst de visie van het college. 
In elk geval wil de VVD voor het volgende kaderdebat uitgewerkt zien dat de 
effecten van inflatie niet automatisch leiden tot verhoging van de lokale lasten. De 
VVD heeft hiertoe een motie voorbereid. 
Op het parkeren wordt in Rijswijk stevig verdiend. Het is dan ook voor de VVD 
vanzelfsprekend dat de kosten voor parkeervergunningen niet extra worden 
verhoogd. Het is bovendien een goede zaak dat de kosten van 
parkeervergunningen voor bedrijven worden gehalveerd. 
De VVD ziet in deze begroting geen extra investeringen ten aanzien van 
handhaving en openbare orde. Hoe valt dit te rijmen met de noodzaak van 
handhaving van bijvoorbeeld het nieuwe parkeerbeleid? Klopt het dat gemiddeld 
genomen per wijk één dagdeel per week wordt gecontroleerd? Vindt u dat 
voldoende? Vraagt ook de komst van het AZC naar Rijswijk niet om aanvullende 
investeringen? Is het college niet wat naïef in de verwachting dat de komst van het 
AZC volledig budgetneutraal zal zijn? 
De VVD vindt de bereikbaarheid van Rijswijk en de goede doorstroming van 
verkeer in Rijswijk van groot belang. Met het oog hierop en op grond van signalen 
van ondernemers uit de Plaspoelpolder vindt de VVD het een goede keuze om te 
onderzoeken of de kruising Verrijn Stuartlaan/Diepenhorstlaan kan worden ingevuld 
met een rotonde. 
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De werkgelegenheid is in Rijswijk fors gedaald. Investeringen om het 
ondernemersklimaat te bevorderen zijn en blijven daarom belangrijk. Tijdens het 
kaderdebat vroeg de VVD zich af of de slagkracht om bedrijvigheid aan te trekken 
wel voldoende was. Kennelijk vindt het college dat, want we zien dat het budget 
voor economische aangelegenheden voor 2016 is teruggebracht met €50.000, 
hetgeen de VVD betreurt. Kunt u uw overwegingen toelichten? 
En verder is de VVD van mening dat er een herkenbare ontmoetingsplek in het 
Havengebied zou moeten komen. Een plek aan het water om te recreëren, te 
werken en zaken te doen. Kunt u toezeggen een aantal scenario's voor de realisatie 
van een dergelijke voorziening uit te werken? 
Er wordt €800.000 aangewend om achterstanden in het onderhoud van het 
maatschappelijk vastgoed weg te werken. De VVD wil allereerst graag weten hoe 
het komt dat de achterstanden zo fors zijn opgelopen. Kunt u dit toelichten? 
Het college speelt met de gedachte om maatschappelijke organisaties in het oude 
stadhuis te huisvesten. Straks knappen we panden op, die we niet meer nodig 
hebben. Hoe ziet het college dit? Maakt u het zich niet onmogelijk complex door 
alles met alles te verknopen? 
Besluiteloosheid in het huisvestingsdossier is zeker mede debet aan het oplopen 
van achterstanden in onderhoud. Daarom vindt de VVD dat er nu eindelijk knopen 
moeten worden doorgehakt in het huisvestingsdossier. Wanneer krijgen we een 
voorstel te zien? 
De begrotingsbehandeling 2015 werd mede gedomineerd door de ontwikkelingen in 
het sociaal domein. Sommige partijen konden voorspellen dat ons op dit punt niets 
dan ramp en tegenspoed te wachten stond. Gelukkig is dit vooralsnog achterwege 
gebleven. Het lijkt erop dat het lukt om -- in elk geval in 2015 -- ruim binnen de 
beschikbare budgetten een zachte landing te realiseren met continuïteit van zorg. 
Complimenten hiervoor! Hoe kijkt u terug op dit eerste jaar? Heeft dat voor u 
aanleiding gegeven om het beleid bij te stellen? Zijn er bepaalde "rode draden"? 
Voorzitter. Tijdens een functioneringsgesprek heb ik eens een directeur tegen 
iemand horen zeggen: “je hebt een grote toekomst voor je, en dat zal altijd zo 
blijven”. Dit beschrijft samenvattend het gevoel dat de VVD bekruipt bij de 
voorliggende begroting. Daarom dus een winstwaarschuwing. Maak het niet te 
ingewikkeld en neem uw bestuurlijke verantwoordelijkheid. Maak realistische 
keuzes en blijf met beide benen op de grond. Want zonder voeten op de grond, 
komt men geen stap vooruit! Bovendien, bij een naar links overhellende boot geldt 
het natuurkundig principe dat men wat rechtser op de bankjes gaat zitten wil men 
geen water gaan maken. Kortom college: houdt koers! 
Zei ik nu linkse hobby's? 
 
De heer Mateman (CDA) spreekt de volgende tekst uit: 
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Voorzitter. Met het uitspreken van uw naam wilde ik ook maar meteen bij u 
beginnen, door een aantal vragen te stellen die niet zo belangrijk lijken, maar dat 
wel zijn. Ik heb een bericht gelezen in De Telegraaf van 29 oktober, waarin een 
belangrijke hoofdcommissaris na een waarschijnlijk zeer lange studie tot de 
conclusie is gekomen dat de combinatie van Sinterklaas en Zwarte Piet verleden 
tijd is; er moeten nieuwe Sinterklaasverhoudingen worden ingesteld, omdat de 
huidige verhouding niet meer gelijkwaardig is. Dat kan zo zijn, ik sluit dat niet uit. 
Die hoofdcommissaris voldoet misschien volmaakt aan alle voorwaarden van de 
functie van hoofd van de Nationale Politie, waarvoor hij in aanmerking schijnt te 
komen. Ik vind echter dat een betaalde functionaris zich moet onthouden van dit 
soort bijdragen. Daar heeft hij niets mee te maken. Ik hoor graag van de voorzitter 
in hoeverre in Haaglanden hoogbetaalde krachten de gelegenheid krijgen om het 
publieke debat te verpesten. Kan dat in Haaglanden ook of gebeurt dat alleen in 
Amsterdam? 
Mijn tweede punt heeft ook betrekking op de discussie over Zwarte Piet. Ik had 
nooit gedacht dat ik in mijn leven ooit nog eens een bijdrage zou moeten leveren als 
deze, maar anderen doen het ook. Ik zie inmiddels een tekening waarin onze 
nationale identiteit door kleine minderheden onder druk wordt gezet. Onze fractie 
heeft geen zin om daaraan mee te werken. Ik vind dat niet schoolbesturen, officials 
en allerlei apparatsjiks in ons land uitmaken wat er moet gebeuren, maar ouders. 
Het zal mij een zorg zijn hoe dat feest georganiseerd wordt, zolang de beslissing 
toevalt aan ouders. Het CDA is ooit opgericht als partij die voor een vrije 
schoolkeuze was, waarbij ouders uitmaken wat er gebeurt, niet ambtenaren of 
kerkelijke hoogwaardigheidsbekleders. Ik wilde dat in deze discussie overeind 
houden. 
In Rijswijk hebben we een discussie gehad over het asielzoekerscentrum. Ik heb 
het hoogtepunt daarvan moeten missen. Ik mocht op de conferentie zijn in het 
Middellandse Zeegebied. Die was erg aardig, maar ik was ook dolgraag hier 
geweest, gelet op het onderwerp. Er zijn veel raadsleden bedreigd -- ik ook -- 
vanwege het standpunt dat is ingenomen. Ik was niet aanwezig dus de betrokkene 
kan niet zo geweldig goed zijn ingevoerd denk ik dan bij mezelf. Het blijft evenwel 
verschrikkelijk dat mensen bedreigd worden om welke opvatting dan ook. Ik vind 
het echter ook een slechte zaak dat een gemeenteraad die in het Presidium 
afspreekt om niet de publiciteit te zoeken, vervolgens in de media verschijnt. Eén 
raadslid is hier vanavond; die heeft de moed om hier aanwezig te zijn. Waarom 
vond hij het nodig om, ondanks de gemaakte afspraken om geen olie op het vuur te 
werpen, in de media te komen om daarover vragen te beantwoorden? Denkt hij dat 
dat de betrokkene niet het gevoel geeft: die heb ik mooi te grazen genomen, ze 
komen zelfs in de landelijke media om zich te beklagen? Denkt hij nou echt dat het 
daardoor minder wordt? Ik vraag de voorzitter niet om daarover een 
gemeenschappelijke opvatting te hebben, maar wel wat hij doet om dit soort 
afspraken te handhaven. Anders moeten we die afspraken maar niet meer maken. 
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Een laatste vraag over handhaving heeft te maken met het parkeerbeleid. In mijn 
afwezigheid is op dat punt een heleboel gebeurd. Ik zag ingekomen stukken van 
mensen die vinden dat er in Rijswijk onvoldoende wordt gehandhaafd. Ik vraag u 
voorzitter of die handhaving nu zo wordt opgezet dat we met elkaar het 
parkeerbeleid kunnen afdwingen? 
Ik werd tijdens mijn afwezigheid ook geattendeerd op een uitzending van Omroep 
Rijswijk. Mevrouw Van der Horst deelde mee dat er al heel lang meningsverschillen 
waren in haar kring. Die dateerden zelfs van voor de verkiezingen. Ik heb daarvan 
eerlijk gezegd niets gemerkt. Als die meningsverschillen al die tijd bestaan hebben, 
was het dan niet fair geweest -- ik sluit mij wat dat betreft aan bij de heer Braam die 
ook over openheid spreekt in relatie tot de wijze waarop het college functioneert -- 
om van die geweldige interne tegenstelling ook iets bij de verkiezingen te laten 
blijken? Dan had de kiezer daarover een oordeel kunnen uitspreken. Nu is er 
stilletjes de verkiezingen ingegaan en is Gemeentebelangen de grootste partij 
geworden, waarna de partij de coalitieonderhandelingen leidde, terwijl er op dat 
moment in feite een groot probleem was. Ik geef niemand de schuld. Ik begrijp die 
hele tegenstelling niet. Ik vraag alleen maar: had die tegenstelling niet in het 
openbaar besproken mogen worden? 
Een maand of vier geleden maakte ik in de raad een opmerking, waarop de 
woordvoerders van de PvdA en GroenLinks mij toevoegden: hoe kun je ter 
discussie stellen dat statushouders, asielzoekers, voorrang krijgen bij een 
huurwoning. Niet de VVD of de PvdA, maar CDA Rijswijk heeft dit onderwerp als 
eerste aan de orde gesteld, maanden voordat iemand dit thema op de agenda 
zette. Overigens heeft dat de pers niet gehaald; er is een soort cordon sanitair in 
een aantal media op dit soort onderwerpen. Daarover wordt niet geschreven. Er is 
wel over getwitterd. Wat lees ik nu:  niet alleen de VVD zit op de lijn die het CDA 
Rijswijk hanteert, maar waarachtig ook de PvdA ontneemt asielzoekers hun 
huurhuis. Ik vraag de collega's of zij de berichten die zij toen verstuurd hebben, dat 
dit allemaal aan de rand van goed fatsoen lag, willen intrekken nu een en ander in 
de lijn ligt van onder meer het PvdA-beleid. 
Ik maak graag een compliment over de begroting. De hoofdopzet is een goede: 
degelijk, goede dekking, goed verwacht jaarresultaat, goede intensivering. Er zit 
één groot risico in, namelijk dat de marge die er nu in zit wordt ingehaald door de 
onverwachte ontwikkeling van het Gemeentefonds. Daarvoor dekt het college zich 
ook in. Het is echt een solide begroting die een compliment verdient. Om die reden 
kan ik heel goed begrijpen dat er één klein foutje is geslopen in de zeer tevreden 
propaganda. In de advertentie in Groot Rijswijk stond: woonlasten Rijswijk laagste 
van de regio. Dat hebben we net niet gehaald. Den Haag verslaat ons nog steeds 
met heel veel rijksgeld. Ik bedoel dit echter niet als algemene kritiek op de begroting 
want die is heel goed. 
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De CDA-fractie kan ook de keuzes die in de begroting gemaakt worden 
onderschrijven. Dat maatschappelijk vastgoed wordt opgewaardeerd, is heel 
verstandig. Dat is de meest rendabele investering die denkbaar is, want je besteedt 
overheidsgeld aan eigen bezit. Dat geld is dus eigenlijk helemaal niet weg. Daar 
hoef je ook niet op af te schrijven. Daar is over nagedacht. Dat de fietsenstallingen 
een kans krijgen, lijkt mij heel verstandig, in allerlei opzichten. De ombuigingen 
worden aangekondigd met de ronkende titel "een begrotingsscan met meer 
diepgang dan ooit tevoren". Als ik kijk naar die €400.000 aan postjes, dan zijn er 
een paar procentjes afgehaald aan lopende onderuitputtingen. Dat krijgt u van mij 
cadeau. Dat kan niet zo geweldig zijn geweest. Dat u zich vervolgens indekt met 
nog €50.000 voor het geval die €400.000 niet gehaald worden, vind ik overdreven 
voorzichtig. Het maakt het resultaat echter niet minder mooi. Wat het wel minder 
mooi maakt, is een opmerking die wij vorig jaar gemaakt hebben. Er staat nog 
steeds geen cent in de begroting voor de Beatrixtraverse die er vanaf 2020 of 2021 
aankomt. U hebt geen positie tegenover de regio en het Rijk die al met elkaar 
afspraken hebben gemaakt als u niet ergens op de begroting aantoont dat Rijswijk 
er ook rekening mee houdt. Daar kan niet over vier jaar mee worden begonnen, 
want dat loopt in de tientallen miljoenen euro. Ik vind het een kwestie van de kop in 
het zand steken om dat niet in de huidige begroting te willen zetten. 
Ik kom op mijn laatste onderwerp: de AZC-discussie. Daarover zijn vragen gesteld. 
Die vragen zijn door het college beantwoord. De CDA-fractie had er twijfel bij dat 
aan onze randvoorwaarden niet werd voldaan, dus 500 in plaats van 250 
vluchtelingen en particuliere objecten niet betrekken bij het bepalen van een 
opvanglocatie. Het college zegt nu in antwoord op de vragen: dat is onze keuze 
geweest. Het college laat daarbij in het midden of het COA dit wilde of de keuze 
aan het college was. Wij denken dat het een keuze van het college was. Ik begin in 
toenemende mate wantrouwen te krijgen in de gevolgde procedure. Wij hebben 
geen zin om in een fuik te lopen. Wij vinden de antwoorden zeer onvoldoende. Als 
die niet beter worden, dan overweegt de CDA-fractie om alsnog de steun aan de 
vestiging van een AZC in te trekken. 
 
Mevrouw Van Nunen (PvdA) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter. Het was een bijzonder jaar voor Rijswijk, waarbij ontwikkelingen in onze 
gemeente een paar keer de landelijke pers haalden. Een maand geleden hebben 
we met grote meerderheid in de raad besloten om 500 vluchtelingen in onze 
gemeente op te vangen. Daarmee hebben we onze verantwoordelijkheid genomen 
in het mondiale humanitaire drama dat zich op dit moment afspeelt. Voor mijn 
fractie is het een vanzelfsprekende zaak om mensen in nood, die voor 
oorlogsgeweld vluchten, te helpen. Maar we zien en horen ook de vele zorgen en 
vragen die er leven bij een deel van onze inwoners. Die nemen we serieus en mede 
daarom hebben wij bijzondere aandacht van uw college gevraagd voor de 
communicatie nu en in de toekomst. Mijn fractie zal er zorgvuldig op letten dat dit 
plan ook wordt uitgevoerd. 
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De PvdA heeft bovendien nog wel enkele ideeën over hoe vluchtelingen en onze 
inwoners wat voor elkaar kunnen betekenen en elkaar kunnen ontmoeten. We 
willen op een nuchtere en praktische wijze gezamenlijk werken aan de integratie 
van en verbinding met de mensen die deel gaan uitmaken van onze gemeenschap. 
Op een later tijdstip komen we hier zeker op terug. 
Voorzitter. Het college heeft in het afgelopen jaar belangengroepen en inwoners 
opgeroepen om -- zoals in het verleden wel vaker is gebeurd -- mee te denken over 
de toekomst van Rijswijk. Hiervoor was €185.000 in de begroting opgenomen, dus 
wij verwachten er wel wat van. Voor de PvdA zal het nu en in de toekomst in ieder 
geval altijd gaan over het recht van iedereen op een fatsoenlijk bestaan, op 
meedoen en eerlijk delen. Een samenleving waarin betaalbare woningen, goede 
scholen, duurzaam gebruik van onze grondstoffen en bereikbare voorzieningen 
voor iedereen in onze gemeente centraal staan. Daar zullen wij uw ambities en 
plannen op blijven beoordelen. 
U opent de begroting 2016 met ongeveer dezelfde zin als vorig jaar: "Dit jaar 
bouwen we de ambities (van vorig jaar) verder uit en gaan we in gesprek met de 
raad en de inwoners." Dit komt nogal afwachtend over en vinden wij niet in lijn met 
de naam van uw collegeakkoord "En Garde". Ik begon mijn betoog vorig jaar al met 
de vele woorden maar weinig daden van dit college. Er lijkt nog weinig veranderd. 
Voorzitter. Het college presenteert een sluitende begroting met zelfs een positief 
saldo van 1,5 miljoen euro. Daarnaast is het weerstandsvermogen nog nooit zo 
goed geweest. De basis hiervoor is natuurlijk ook in het verleden gelegd. Voor de 
PvdA bieden deze positieve signalen financieel de ruimte om extra te investeren in 
met name onze inwoners en dus het sociaal domein, waar we voor een enorme 
opdracht staan. Bent u met ons van mening dat dit wenselijk is? Zo nodig hebben 
wij hiervoor een motie achter de hand. Wij vragen dat nadrukkelijk omdat de 
bezuinigingen in 2016 vooral betrekking hebben op de uitgaven in het sociaal 
domein, ongeveer 2,3 miljoen euro. Hebben deze bezuinigingen vooral te maken 
met de gevolgen van de mei- en septembercirculaire, dus bezuinigingen van 
hogerhand, of liggen hier andere bestuurlijke keuzes aan ten grondslag? Graag uw 
reactie. 
De periode van invoering van de taken in het sociaal domein is nu achter de rug. 
Het gaat er vanaf nu om dat onze inwoners, die dat nodig hebben, de juiste zorg en 
ondersteuning krijgen. U heeft onlangs meerdere partijen uitgenodigd om samen te 
werken in zorg- en welzijnsinitiatieven ten behoeve van ouderen zoals een Resto 
van Harte en de inzet van buddy's. De PvdA vindt dat een mooi startpunt, maar pleit 
voor een meer solidair en scherper geformuleerd beleid en tevens meer budget om 
onze doelstelling "iedereen kan meedoen" echt in de praktijk te brengen. Dat 
betekent solidariteit als uitgangspunt en zelfredzaamheid en eigen kracht waar 
mogelijk. Wij willen u graag enkele suggesties aan de hand doen, waarbij we onze 
doelen "zorg voor elkaar" en "ieder talent telt" willen benadrukken: 
- Meer initiatieven om wijkzorg dichtbij mensen mogelijk te maken en meer 

wijkgerichte mogelijkheden voor ouderen om elkaar en anderen te ontmoeten op 
korte afstand van huis. Eenzaamheid is een groot probleem voor ouderen! 
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- Meer werk maken van werk met een aanvalsplan tegen langdurige werkloosheid 
en jeugdwerkloosheid. In Den Haag heeft de PvdA-wethouder 10.000 nieuwe 
banen toegezegd in de nabije toekomst. Van onze SP-wethouder verwachten 
we een dergelijke inzet in de komende periode ook: laten we er het 1000-
banenplan van Rijswijk van maken. Zo willen wij dat onze gemeente in haar rol 
als werkgever meer vaste arbeidsplaatsen creëert in plaats van werklozen re-
integratiebanen aan te bieden. 

- Het mede mogelijk maken van garantiebanen in bedrijven. 
- Meer budget voor professionele ondersteuning van mantelzorgers en 

respijtzorg. Onlangs werd bekend dat bijna 10.000 inwoners boven de 18 jaar in 
onze gemeente mantelzorg verlenen. Een groot deel van deze mantelzorgers is 
zelf boven de 65 jaar. Er is berekend dat mantelzorgers in onze gemeente voor 
5 miljoen euro aan werk verrichten; dat is meer dan we aan onderwijs uitgeven. 

Voorzitter. Dit zijn enkele suggesties om een krachtiger beleid te voeren voor onze 
meest kwetsbare inwoners: jongeren die begeleiding nodig hebben, mensen zonder 
werk rond het bestaansminimum en met name ook de vele ouderen in onze 
gemeente. 
Zoals ik al aangaf, biedt de begroting gezien het weerstandsvermogen en het 
positieve saldo financiële ruimte. Wij vinden het belangrijk om te investeren in onze 
samenleving, in mensen. In elk geval kan er wat ons betreft minder geld -- we 
denken aan €200.000, worden uitgegeven aan reorganisatie en scholing in 
opgaven-gestuurd werken. Wij vinden een verdubbeling van de post Onvoorzien, 
die vorig jaar bovendien niet is gebruikt, ook niet nodig. Ook van onderhoud van 
gebouwen (waarover de Raad nog moet besluiten in relatie tot de 
Accomodatienota) kan een deel worden vrijgemaakt, bijvoorbeeld €200.000. Wij 
horen graag uw reactie op onze plannen en dienen zo nodig in tweede termijn een 
motie in. 
Voorzitter. Recentelijk bleek uit onderzoek dat gemeenteraden te weinig informatie 
krijgen over het sociale domein om hun kaderstellende en controlerende functie 
goed in te vullen. Vorige week donderdagavond gaven meerdere fracties in de 
bijeenkomst Zorg en Welzijn aan niet te weten hoe we er nu voor staan. Mijn fractie 
vroeg vorig jaar bij het begrotingsdebat al om regelmatige monitoring van resultaten 
en nu wordt die behoefte blijkbaar ook door andere fracties gevoeld. Uw indicatoren 
in de begroting geven alleen op termijn een beeld van het aantal mensen, jong en 
oud, waaraan zorg wordt verleend. De PvdA wil echter meer inzicht in de aard en 
vooral de kwaliteit van zorg en hulp die wordt geboden en de effecten ervan. Uw 
indicatoren geven te weinig informatie of eenieder de zorg krijgt, die hij/zij nodig 
heeft. Hoe ervaren bijvoorbeeld ouderen met zorg en ondersteuning de afname van 
het aantal uren huishoudelijke hulp? Kunt u toezeggen de monitor op dat aspect 
aan te scherpen, zodat de raad haar controlerende taak goed kan vervullen? Om 
tijdig bij te sturen verwacht mijn fractie halfjaarlijks een rapportage, zodat we weten 
of we onze inwoners de juiste hulp bieden. Graag uw reactie en afhankelijk hiervan 
dienen we zo nodig in tweede termijn een motie in. 
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Voorzitter. Onze fractie is benieuwd naar de Kadernota armoedebestrijding, die 
deze maand door het college aan de raad wordt gepresenteerd. Uit interviews met 
wethouder Lugthart blijkt dat uw ambities op dit terrein hoog liggen en we een 
structurele en integrale aanpak van armoede tegemoet kunnen zien. Een forse inzet 
op meer mensen aan het werk, een effectieve aanpak in de schuldhulpverlening en 
een eerlijker verdeling van lasten naar draagkracht zijn voor de PvdA belangrijke 
pijlers van de armoedebestrijding. Daarop zullen wij uw Kadernota voornamelijk 
beoordelen. Ook armoede onder jongeren is een schande. Dat vindt de PvdA en 
dat vindt dit college. We gaan ervan uit dat u in uw aanpak hier ook aandacht voor 
heeft. Deelt de wethouder bovengenoemde uitgangspunten en zien we dit in de 
Kadernota terug? 
Voorzitter. Drie basisscholen in het Rembrandtkwartier zijn in de zomervakantie 
getroffen door een allesverwoestende brand. Er is in de weken erna en nu nog 
steeds een ongelooflijke inzet getoond door schooldirecties, personeel, ouders en 
verantwoordelijke wethouders om de kinderen op een alternatieve plek goed 
onderwijs te bieden. Nogmaals een compliment aan alle betrokkenen, die een groot 
deel van hun zomervakantie hebben doorgewerkt. Een structurele oplossing op de 
kortst mogelijke termijn voor deze scholen en de Van Zweedenzaal is mede gezien 
deze trieste omstandigheden zeer gewenst. Wilt u alles op alles zetten om uiterlijk 
bij de start van het schooljaar 2018 de nieuwe situatie te hebben gerealiseerd? 
Het verbaasde ons om onlangs in de pers te moeten lezen, dat de samenwerking 
op de eerste brede school in de Muziekbuurt klaarblijkelijk niet geheel volgens 
verwachting verloopt. Deelt het college dit beeld? Waarom heeft u de raad hierover 
dan niet actief geïnformeerd? Op welke wijze kan en wil de gemeente hierbij school, 
cultuur/sport en buurt dichter bij elkaar brengen? Graag uw reactie hierop! 
Het gaat goed met de verkoop van grond en de huizenbouw in Rijswijk Buiten. Daar 
bent u terecht trots op en wij zijn dat met u, ook gezien onze inzet hiervoor in het 
verleden. Wel zullen wij aan een aantal voor ons belangrijke uitgangspunten 
vasthouden die sterk bepalend zijn voor onze steun aan de verdere plannen zoals 
het minimale percentage sociale woningbouw en het niet bouwen in het huidige 
Wilhelminapark. 
Voorzitter. Voor ons is een bindend en kwalitatief hoogwaardig voorzieningenniveau 
niet een vraag maar een gegeven. Eigenlijk net als bij het vluchtelingenvraagstuk: 
niet of maar hoe. We hebben vorige week een ruwe schets besproken, die moet 
leiden tot een cultuurvisie voor de komende jaren. Net als enkele andere fracties 
heeft de PvdA er bij de wethouder van Cultuur op aangedrongen nu snel een 
vervolgstap te zetten zodat we met elkaar de uitgangspunten voor een helder 
cultuurbeleid kunnen delen. Dat is weer van belang voor de ondersteuning van 
onze grote instellingen en niet te vergeten de vele amateurverengingen in Rijswijk. 
En met een bruggetje naar de sportsector: onze vele sportverenigingen verdienen 
ook onze steun. 
Voorzitter. Er zijn nog veel onderwerpen waarvoor nu de tijd ontbreekt om er al veel 
over te zeggen. Ik noem er kort enkele: 
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1. Terugverhuizen naar het oude stadhuis lijkt financieel een veel te groot risico en 
vooral geënt op emotie. U wilt De Bogaard positioneren als stadscentrum. In dat 
concept pas een gemeentehuis prima. Dan zouden er in het oude stadhuis mooie 
appartementen met wat ons betreft een aantal maatschappelijke voorzieningen 
kunnen komen. Zo behoudt deze plek haar uitstraling. 
2. Een pontje terug over de Vliet, ook daar zetten we grote vraagtekens bij. Hoeveel 
gebruik zou daarvan nog worden gemaakt ook gezien de nieuwe brug De 
Oversteek? 
3. En last but not least: we missen helaas in deze begroting ook een helder plan 
van aanpak voor allerlei onderdelen van het duurzaamheidsbeleid. 
Voorzitter, ik sluit af. Er liggen in 2016 grote uitdagingen voor ons, die college, raad 
en inwoners samen moeten oppakken. En dat vertrouwen heeft mijn fractie ook. 
Wat de PvdA betreft, zetten we steviger dan nu wordt voorgesteld in deze begroting 
in op onze ouderen, kwetsbare jongeren en volwassenen op de arbeidsmarkt. Laten 
we samen werken aan een kleurrijke toekomst voor Rijswijk! Of, zoals een bijna 11-
jarig meisje uit Rijswijk het in een opstel verwoordde: "Het zou zo moeten zijn dat 
als je in Rijswijk geboren bent, je er niet meer weg zou willen gaan." Laten we ons 
daar maximaal voor inspannen! 
 
De heer Jense (OR) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter, collega's. Het zal u vast niet zijn ontgaan. De fractie van Onafhankelijk 
Rijswijk heeft dit keer geen schriftelijke vragen ingediend. De meerwaarde daarvan 
is ons in de loop van de jaren, ook toen Onafhankelijk Rijswijk zelf in het college 
van B en W vertegenwoordigd was, nooit echt gebleken. Dikwijls een herhaling van 
zetten; vele "dubbels" door andere vragenstellers en dikwijls weinig zeggende 
antwoorden. In elk geval geen antwoorden waarvan je blij opspringt onder de kreet 
"He ja, dat is nu eens verrassend en visionair van het college". Voorzitter, wat ons 
betreft beperkt u dit onderdeel van het begrotingsritueel in de toekomst tot een 
mondeling vragenuur. Dat scheelt iedereen veel tijd, het scheelt ambtelijke inzet en 
het voorkomt ook "dubbels" in de vraagstelling of het vragen naar de bekende weg, 
het vragen om het vragen. 
Voorzitter. Waar velen het ergste vreesden bij deze operatie, lijkt het dat dit door de 
inzet van uw college niet tot echte problemen heeft geleid. Daarvoor verdient u 
onze waardering. Wel bereiken ons met enige regelmaat klachten over lange 
procedures of lang wachten tot men uitsluitsel krijgt over het wel of niet verkrijgen 
van het aangevraagde. Een kwestie van te veel bureaucratische organisatie? Wij 
vragen daarvoor uw aandacht! 



Niet-vastgesteld verslag van de  

vergadering van de  

 

RIJSWIJKSE GEMEENTERAAD 

 

Gehouden op dinsdag 3 november 2015 om 
20.00 uur  
 

 pagina 22 van 47 

 

Nu de commotie rondom het parkeren -- met nogmaals "dank" aan onze Haagse 
buren --  enigszins lijkt te zijn geluwd, hebben wij er behoefte aan dat een en ander 
nog eens duidelijk wordt geëvalueerd. Waar staan we, wat is de stand van zaken, 
wat knelt er nog en waar doen zich welke problemen voor? In elk geval is het onze 
fractie duidelijk dat als je als gemeenteraad vraagt om toepassing van maatregelen 
zoals belanghebbenden parkeren, dit natuurlijk niet in de buurt van een oplossing 
komt als er niet voldoende wordt gecontroleerd. Over gebrek aan controle bereiken 
onze fractie vele klachten. Graag snelle actie op die plekken waar de meeste 
klachten vandaan komen! En dat dit niet "gratis" kan, zoals door sommigen in deze 
gemeenteraad wel eens wordt geopperd, moge duidelijk zijn. Voor niets gaat de zon 
op. Wat Onafhankelijk Rijswijk betreft, wordt het element handhaving meegenomen 
in de door ons bedoelde evaluatie. 
Voorzitter. Onafhankelijk Rijswijk maakt zich zorgen over het stoïcijns karakter 
waarmee het college sommige zaken voorbereidt. Of is het meer autistiform? Over 
het Huis van de Stad ontvingen wij in de afgelopen maand een notitie. Prachtig. 
Maar als je het verhaal leest, verbaas je je vervolgens over de conclusie. Globaal 
komt het erop neer: we zijn op de goede weg, er is veel mogelijk, het komt allemaal 
goed. Maar wij missen wel de helft van het verhaal! En dat is dat er ook een 
duidelijke visie behoort te liggen van wat we met het huidige kantoor zelf zouden 
kunnen doen en wat daarvan de mogelijke besparingen zijn! Wij weten dat ook de 
medegebruikers van Hoogvoorde niet blij zijn met het mogelijke voorgenomen 
vertrek van de gemeente. Los van het feit dat u het gebouw niet zomaar kunt 
verlaten vanwege de gebruiksverplichting tot afname van de eigenaar, zou u hier 
ook de functie kunnen versterken door in dit gebouw meer toe te voegen wat nu op 
dislocaties de gemeente veel geld kost. Een Huis van de Stad maar dan op de 
huidige locatie. Wij vinden het niet verantwoord dat u veel geld brengt naar een oud 
gebouw met vele mankementen. Maar nog erger vinden wij dat u het economisch 
centrum dat Bogaardgebied heet, wilt verlaten. Wij komen daar nog bij uw college 
op terug. 
Voorzitter. Het onderwerp Huis van de Stad is één. Het "onderzoek naar een 
pontje" is net zoiets. Met name het feit dat u gaat onderzoeken of de bewoners het 
zelf kunnen bedienen. Dit was de eerste vraag die door mij destijds aan de 
bewonersvertegenwoordigers werd gesteld, nog voor dat het voorstel tot opheffen 
van het pontje in de raad aan de orde was. Het antwoord was toen een hartgrondig 
nee. Misschien verstandiger dat raadsleden beter nadenken voor zij iets beloven? 
In elk geval is het een gotspe dat de wethouder van de VVD nu deze zaak trekt. 
Diezelfde wethouder van diezelfde VVD heeft toentertijd voor de opheffing gestemd. 
Vast voortschrijdend inzicht zullen we maar zeggen. In elk geval willen wij snel 
geïnformeerd worden over alle kosten die dit met zich mee zal brengen. 
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Wij missen node de benodigde visie en serieuze aandacht voor de sport. Sport, 
naast sportief presteren, is de basis voor een goede gezondheid. Met name de 
buitensport mist node de support van de gemeente. Wij willen dat uw college meer 
positieve betrokkenheid bij de sport aan de dag legt dan tot nu toe. 
Sportverenigingen hebben het niet gemakkelijk om hun accommodaties te kunnen 
bekostigen en vol te krijgen. In plaats van juridische procedures te voeren, vragen 
wij een actieve vorm van meedenken bij het oplossen van problemen die sommigen 
verenigingen kennen en vragen wij ook om oplossingen aan te dragen bij de 
problemen die clubs ervaren. 
Ook voor de vervanging van de Marimbahal vragen wij een echt open discussie 
samen met potentiele gebruikers. Niet op de automaat van het college naar 
RijswijkBuiten verkassen, maar gewoon logisch ergens op een verstandige plek in 
Rijswijk bouwen. En dus niet per definitie aan de gemeentegrens met Delft. 
Voorzitter. Door weglopers uit fracties staat de teller van het aantal raadsfracties in 
Rijswijk op 10(!) En dat op een raad van 29 raadszetels. Rijswijk is daarmee een 
van de koplopers. een twijfelachtige eer die ook nog eens extra geld kost. Ik noem 
alleen al het feit dat vijf partijen een college moeten vormen die allen ook een 
wethouder willen leveren. De inkt van de nieuwe collegeovereenkomst was nog nat, 
toen de fractievoorzitter van GemeenteBelangen Rijswijk er de brui aan gaf. En hoe 
absurd is het feit dat de nieuwe fractieassistent van de ontstane groepering Van der 
Horst, de eerstvolgende verkiesbare op de lijst van GemeenteBelangen is? Die 
fractie, maar dus ook de coalitie, heeft daarmee een behoorlijk probleem. Deze 
fractieassistent stapte ooit over van het CDA in de Rijswijkse raad naar 
Onafhankelijk Rijswijk. Toen deze man in 2014 het idee kreeg dat hij geen hoge 
plek meer zou krijgen bij de kandidaatstelling voor Onafhankelijk Rijswijk, deelde hij 
onverwacht mede dat hij wegens ernstige gezondheidsproblemen met onmiddellijke 
ingang de politiek moest verlaten. Om zich vervolgens enkele dagen later bij de 
fractie Gemeentebelangen aan te melden. Nee dames en heren, ik zeg niets over 
betrouwbaarheid of onbetrouwbaarheid. Maar na de politie kent nu ook de 
Rijswijkse politiek het fenomeen "mol". Namens mijn fractie vertel ik dit niet omdat 
sommige mensen altijd weer weg lijken komen met mooie praatjes, maar vooral om 
duidelijk te maken dat wij ons willen distantiëren van dit soort gedoe dat de politiek 
het etiket "schimmig handelen" opplakt. De fractie Onafhankelijk Rijswijk zal zich 
dan ook niet laten verleiden tot politieke spelletjes in een mogelijk "machtsvacuüm" 
maar zal, zoals wij dat tot nu toe ook hebben gedaan, het huidige college altijd 
zakelijk op voorstellen blijven beoordelen. 
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Waardering voor de organisatie en aanpak van de voorlichting bij het onderwerp 
AZC. Daarmee heeft u tumultueuze en op geweld uitlopende bijeenkomsten weten 
te voorkomen. Toch vindt de fractie van Onafhankelijk Rijswijk dat uw college 
steken heeft laten vallen. Zo bepleitten wij meer tijd voor meerdere momenten voor 
tekst en uitleg aan Rijswijkse burgers. Dat had ook recht gedaan aan het door u 
hoog in het vaandel geschreven "meer willen betrekken van de Rijswijkse burger". 
Ook vroegen wij u om meerdere locaties in ogenschouw te nemen en vooral en 
nadrukkelijk te streven naar kleinschaliger opvang. Hier heeft u het echt af laten 
weten. Daarnaast vond en vindt Onafhankelijk Rijswijk het opereren van het COA 
veel te arrogant en dilettant. "Voor minder asielzoekers komen wij niet". De reactie 
had daarop dus ook kunnen zijn "dan maar niet!" Enkele dagen later werd nota 
bene onze wens voor kleinschaliger opvang ook hoorbaar in de landelijke politiek. 
Het kan verkeren nietwaar? 
Tot slot voorzitter, laat het nog maar eens gezegd zijn. Voor onze fractie is het 
onaanvaardbaar dat er mensen zijn die raadsleden omwille van hun standpunt, dat 
zij naar eer en geweten innemen, bedreigen. Of je nu voor of tegen iets bent. 
Onafhankelijk Rijswijk hoopt oprecht dat de politie erin slaagt de daders te vinden 
en voor het gerecht te brengen. Los van het gegeven dat de discussie over de 
opvang van vluchtelingen in eerste instantie een zaak van de landelijke politiek is, 
moet ons van het hart dat de wijze waarop de discussie soms wordt gevoerd, met 
name door de tegenstanders van de komst van vluchtelingen, weinig verheffend is. 
Soms leidt die zelfs tot puur racistische uitlatingen. Laten we daar met elkaar 
waakzaam op zijn om dat te voorkomen. 
 
De heer Schutte (SP) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter. Het college is anderhalf jaar bezig en de SP is van mening dat "onze" 
wethouders het goed doen. De SP is tevreden en niet enkel vanwege de leesbare 
begroting en de begroting in één oogopslag. Onze complimenten. 
De SP heeft altijd gezegd dat er goed contact tussen het gemeentebestuur en de 
inwoners moet zijn. De wethouders moeten weten wat er speelt in buurten en 
wijken. De SP is dan ook tevreden met het wijkwethouderschap en de spreekuren. 
Graag horen we van de wethouders hoe zij het wijkwethouderschap ervaren. 
Tevens doen wij het verzoek om een regelmatige terugkoppeling in de raad. 
Bij het opstellen van nieuwe (beleids) regels luistert dit college naar de inwoners, 
maatschappelijke organisaties en ondernemers. De stadsconferenties werk, 
armoede, zorg en welzijn zijn daar goede voorbeelden van. Niet vóór, maar mét de 
mensen uit de stad! De begroting ziet er goed uit. De voor de SP belangrijke 
thema's, zoals armoedebestrijding en kwetsbare groepen zijn speerpunt voor het 
college en hier wordt werk van gemaakt. Het college is benaderbaar, transparant en 
deelt informatie. Dit heeft echter een keerzijde want niets menselijks is ons 
raadsleden vreemd. Klaagden we in het verleden over het informatiegebrek, 
tegenwoordig klagen we over de vele bijeenkomsten en informatiebrieven vanuit het 
college! Wat de SP betreft: ga zo door. 
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Het is duidelijk dat dit college oog heeft voor de toekomst en zich hardmaakt voor 
onze jeugd. Door gelijke kansen te bieden in het onderwijs, geen enkel kind meer 
op afstand middels het kindpakket en de kindmeldcode. 
De SP is voorstander van het overhevelen van de taken omtrent de Wmo en het 
sociaal domein naar de gemeente, dicht bij de mensen. De SP is tegenstander van 
het tegelijkertijd opleggen van een enorme bezuiniging. Door maatwerk te leveren is 
het in Rijswijk gelukt om de enorme bezuiniging op het sociaal domein op te 
vangen. We zijn trots op de inzet van het college voor een zachte landing in Rijswijk 
waardoor de keiharde bezuinigen van het Rijk in Rijswijk weloverwogen worden 
opgevangen. Daarmee is helaas niet voorkomen dat individuele inwoners, vanwege 
rijksbezuinigingen, gekort zijn. Ook ontvangen we via de landelijke media 
alarmerende berichten betreffende de jeugdzorg. Jongeren die niet de zorg krijgen 
die zij nodig hebben. Wat is de stand van zaken in Rijswijk? Zijn er in Rijswijk geen 
problemen? 
De SP is van mening dat inwoners structureel uit armoede en isolement moeten 
worden gehaald. Betaald werk is daarvoor het beste middel. Het college 
onderschrijft in deze begroting het belang daarvan middels de nieuwe visie op re-
integratie en de kadernota's Werk en armoede. 
De Metropoolregio bundelt de krachten op het gebied van de economie en zou een 
grote rol moeten spelen in het creëren van werk. In het verleden heeft de SP al 
vaker aangegeven dat zij vreest voor de Metropoolregio als extra bestuurslaag. Het 
college ziet samenwerking met onder andere de Metropoolregio als een manier om 
Rijswijk regionaal op de kaart te zetten. Kan het college aangeven welke voordelen 
de Metropoolregio op dit moment heeft voor de inwoners van Rijswijk? Kan het 
college aangeven wat in de toekomst het voordeel van de Metropoolregio voor de 
inwoners van Rijswijk zal zijn? 
Sinds het begin van dit jaar kunnen mensen met een beperking niet meer geplaatst 
worden bij de Dienst Sociale Werkvoorziening (DSW). De SP vindt het van belang 
dat iedereen volwaardig kan deelnemen aan de maatschappij. Hoe gaat het college 
zorgen dat ook in de toekomst mensen met een beperking onderdeel van onze 
samenleving kunnen zijn en blijven? 
De SP werd onaangenaam verrast door het asociale idee van het 
Hoogheemraadschap om de kwijtschelding van de waterschapsbelasting voor de 
minima af te schaffen. Hierdoor worden mensen die al helemaal niets hebben 
geconfronteerd met een rekening die kan oplopen tot €400. De wethouder Sociale 
Zaken heeft samen met zijn collega's in Haaglanden alles op alles gezet om het 
Hoogheemraadschap op andere gedachten te brengen. De SP waardeert deze 
inzet maar het lijkt er niet op dat het heeft geholpen. Welke mogelijkheden heeft de 
gemeente Rijswijk om de minima te compenseren als het Hoogheemraadschap 
toch besluit de kwijtschelding af te schaffen? 
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De provincie Zuid-Holland heeft op dit moment een tekort van circa 50.000 
betaalbare koop- en huurwoningen. Als er geen verandering komt in de 
programmering en ontwikkeling van de woningbouw loopt het tekort in 2025 verder 
op tot circa 85.000 woningen. Volgens de provincie is het daarom zaak dat bij 
gemeenten en ontwikkelaars de urgentie doordringt dat er anders gebouwd moet 
worden: meer betaalbare koop- en huurwoningen in de stedelijke omgeving. 
De SP is in dit kader tevreden met het feit dat het college voor 2016 extra budget 
beschikbaar stelt voor onderzoek naar levensloopbestendig wonen. Toch vraagt de 
SP zich af of het college een duidelijk beeld heeft van de behoefte aan woningen, 
zowel koop als huur, voor starters en jongeren? En hoe denkt het college in dit 
verband over het verbouwen van leegstaande kantoorpanden tot 
studentenhuisvesting? 
Ouderen die langer en mogelijk zelfs levenslang in een eigen woning blijven wonen 
hebben andere behoeften dan jongeren. Ouderen zijn minder mobiel en met 
onvoldoende aanbod in de wijk, op loopafstand, neemt het risico op vereenzaming 
en isolement toe. Wij zien hier mogelijkheden voor samenwerking van bewoners en 
Huurdersorganisaties met het welzijnswerk en de gemeente. In dit kader pleiten wij 
voor het uitbreiden c.q. realiseren van multifunctionele, wijkgebonden 
ontmoetingsruimtes. Is het college bereid om hierover verder met ons mee te 
denken? 
Het zal niemand ontgaan zijn dat het hebben van een parkeervergunning niet altijd 
leidt tot een parkeerplek. De indruk bestaat dat het gezegde "een brutaal mens 
heeft de halve wereld" een Rijswijkse variant kent in de vorm van "een brutaal mens 
zonder parkeervergunning heeft altijd een parkeerplek". De indruk bestaat dat er 
onvoldoende gehandhaafd wordt in de wijken met een parkeervergunning. Zijn er 
voldoende financiële middelen om de handhaving adequaat te realiseren? 
Het college geeft in de begroting aan plannen met een aantal gebieden c.q. 
winkelcentra te hebben. De SP mist hierbij de totaalvisie rondom alle 
winkelgebieden en het stimuleren van het Midden en Klein Bedrijf (MKB). Ik krijg 
hierop graag een reactie! In relatie tot de forse leegstand pleiten wij voor het tijdelijk 
gebruik van ruimtes, bijvoorbeeld als fietsenstalling of kunstetalages, kleinschalige 
bedrijvigheid of wijkactiviteiten. 
Natuurlijk laat de SP ook in deze begrotingsbehandeling weer het pontje 
langsvaren. Afspraak is voor de SP afspraak. Toen de SP in de oppositie zat, was 
het voor haar onbegrijpelijk dat het college een beslissing nam waar niemand 
achter stond. Uit een eerste verkenning door het college is gebleken dat het 
vergunning- en 
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civieltechnisch haalbaar is om een pontje over de Vliet terug in de vaart te brengen. 
Het college gaat een verdiepend onderzoek uitvoeren en daarnaast de 
buurtbetrokkenheid onderzoeken. De SP verwacht dat hierbij ook gekeken wordt 
naar het belang van een pontje als versterker van de sociale cohesie in de buurt. 
De SP verwacht ook dat een pontje over de Vliet, ter hoogte van het voormalige 
pontje Keereweer, zal bijdragen aan een comfortabele fietsroute langs de Vliet. 
Uiteraard kunnen we elkaar gek maken met onderzoeken waarbij we nut en 
noodzaak willen aantonen. De SP is van mening dat de pont nooit uit de vaart had 
moeten worden genomen. De SP roept het college dan ook op om er alles aan te 
doen om de pont, het liefst in 2016, weer in de vaart te brengen. We horen graag of 
het college hiertoe bereid is. De SP overweegt anders in tweede termijn een motie 
in te dienen. 
 
De heer Van Dijk (GroenLinks) spreekt de volgende tekst uit: 
Voorzitter. Met onze Algemene Beschouwingen willen niet alleen vooruitblikken 
naar de komende jaren, maar de voorliggende beleidsvoornemens tevens koppelen 
aan beslissingen en gebeurtenissen van de afgelopen periode. Er is veel gebeurd 
en enkele zaken verdienen onze bijzondere aandacht. 
Er is ingestemd met de komst van een nieuw fastfoodrestaurant en een nieuw 
benzinestation langs de A13. Daar scheen dringend behoefte aan te zijn en het 
brengt op termijn geld in het Rijswijkse laatje. Al onze collega's vonden dat een 
geweldig goed idee. GroenLinks dacht daar anders over, maar we zijn inmiddels 
helemaal om en buitengewoon verheugd dat het nog te ontvangen geld kan worden 
besteed aan een impuls voor de volksgezondheid. Er komt in Rijswijk een 
specifieke aanpak gericht op het voorkomen van overgewicht en het bestrijden van 
diabetes. We moeten meer bewegen en gezonder eten. En zo slaan we niet alleen 
voor wat betreft de werkgelegenheid twee vliegen in één klap, we hebben 
bovendien als voordeel dat we risicogroepen heel gemakkelijk weten te bereiken. 
We zijn op de goede weg, voorzitter. 
Het is ons gelukt de Rijswijkse burger nauwer te betrekken bij het bestuur. Dat was 
en is een belangrijk speerpunt uit het coalitieakkoord en het is nu al een daverend 
succes gebleken. Mensen vinden dat misschien vanzelfsprekend, maar in veel 
landen en gemeenten is dat toch heel anders. Die betrokkenheid in Rijswijk is 
zodanig nauw dat we ons mogen verheugen in de belangstelling van de minister-
president, de minister van Binnenlandse Zaken, de landelijke tv en kranten en – niet 
te vergeten – het team bedreigde politici van de politie Haaglanden. Marieke en ik -- 
of voor een enkele zeer betrokken burger: het tyfuswijf en de vuile kutboer -- kregen 
een wel zeer persoonlijke brief op ons huisadres. Op zoveel betrokkenheid hadden 
we niet direct gerekend en we zijn daardoor zeer geroerd. Wat fijn dat we leven in 
een beschaafd land. Maar we zijn er nog niet voorzitter, met die betrokkenheid. Er 
zijn nog wel wat verbeterpunten. 
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Ten eerste vormt de timing een belangrijk aandachtspunt. Als de betrokken burger 
zijn of haar invloed wil aanwenden, is het goed te weten dat je dat moet doen vóór 
de raadsvergadering waarin de beslissing wordt genomen en niet pas een week 
daarna. Voorlichting op dat punt is, zo blijkt wel weer, hard nodig. Ten tweede 
kunnen we er niet genoeg op hameren dat men de feiten juist moet hebben en daar 
schortte het in dit concrete geval absoluut aan. Niet alleen heeft Marieke de in de 
brief genoemde ziekte niet, maar bovendien kan ondergetekende nog geen koe 
melken. Van de benaming "vuile kutboer" is dus in elk geval het laatste deel feitelijk 
onjuist. We verlangen als GroenLinksfractie van dit college daarom de toezegging 
dat de burgers van Rijswijk adequate informatie krijgen om zich een mening te 
kunnen vormen en die op een geheel eigen wijze te kunnen uiten. 
Ten derde vragen we aandacht voor het taalgebruik. We gaan heus niet 
muggenziften vanwege een taalfoutje meer of minder in een brief, maar de 
exemplaren die wij ontvingen waren niet al te best. Het is daarom mooi te 
constateren dat er nog een flink budget is om onderwijsachterstanden in te lopen. 
We rekenen er daarom op dat dit soort taalgebruik binnenkort tot het verleden zal 
behoren. Dat is essentieel voor de werkgelegenheid: de schrik slaat ons werkelijk 
om het hart als we bedenken dat sollicitatiebrieven van hetzelfde niveau kunnen zijn 
als de dreigbrieven. 
Dan, voorzitter, een totaal ander onderwerp, typisch GroenLinks: veiligheid! In de 
begroting staat te lezen dat er een platform is waar periodiek overleg plaatsvindt 
over de veiligheidsambities. Ik citeer: "Dit platform adresseert ook deelonderwerpen 
zoals burgerparticipatie en radicalisering vanuit een gezamenlijk, bestuurlijk, kader 
waardoor er uiteindelijk een samenhangend pakket aan maatregelen ontstaat." 
Waar de link tussen burgerparticipatie enerzijds en radicalisering anderzijds tot voor 
kort misschien vergezocht leek, is dat gezien de recente ontwikkelingen opeens 
veel minder het geval. Het voorkomen van radicalisering is belangrijk, maar eerder 
hebben we aandacht gevraagd voor de definitie van radicalisering en dat was niet 
voor niets. GroenLinks zou de aandacht niet willen beperken tot mensen met één 
bepaalde geloofsovertuiging die sympathiseren met één bepaalde organisatie. Het 
gaat bij radicalisering niet alleen om moslims die sympathiseren met IS, het gaat 
om een verharding en onverdraagzaamheid die zich veel breder in de samenleving 
voltrekt. Het lijkt in essentie te gaan om een hang de eigen identiteit te versterken 
door het zich afzetten tegen anderen. In een complexe samenleving met veel 
onzekerheden bestaat bij velen een sterke behoefte aan saamhorigheid. Als die 
saamhorigheid wordt bereikt door polarisatie en gepaard gaat met het voeden van 
angst voor anderen, dan is daarmee de basis voor agressie gelegd. Ken uw 
geschiedenis. 
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Een effectieve aanpak van radicalisering omvat het vermogen je te verplaatsen in 
de positie van een ander, om je in te leven in de keuzes die een ander heeft 
gemaakt en elkaars keuzes te accepteren. Het element van wederkerigheid is 
daarbij essentieel. Maar het omvat tevens het vermogen om te gaan met 
onzekerheden. Als het gaat om het vermogen om anders tegen zaken aan te kijken 
dan je wellicht gewend bent, zien we daarbij een belangrijke rol weggelegd voor de 
kunst. Kunst houdt je een spiegel voor. Het dwingt je zaken in een ander 
perspectief te bekijken en het dwingt je dogma's te laten varen. Het prikkelt en het 
provoceert. Als kunst ertoe doet, roept het weerstand op. Niet voor niets zijn 
kunstwerken vaak het doelwit van mensen met extreme denkbeelden. Alles dat 
wijst op andere denkbeelden wordt dan zonder pardon vernietigd. Beeldenstormen 
zijn van alle tijden. Mede daarom moeten we de kunst koesteren en we roepen het 
college op dat als uitgangpunt te nemen bij het verdere kunst- en cultuurbeleid. 
Houd het in stand, verbreed het en verdiep het. Kunst is een prachtig instrument om 
mensen creatief te laten zijn en hen te laten nadenken over zichzelf en over 
anderen. Breng mensen er van jongs af aan mee in contact, op een moment dat het 
brein nog volop in ontwikkeling is. Met kunst- en cultuuronderwijs leren kinderen 
elkaars achtergrond kennen, ze ontwikkelen empathie, krijgen begrip en respect 
voor elkaar en gaan elkaar helpen. Dat is belangrijk voor ons sociaal leven en 
belangrijk voor onze kenniseconomie. Maar goed, daarover meer bij de cultuurvisie 
die binnenkort ter sprake komt in deze raad. 
Het gaat vandaag natuurlijk om het geld en laten we daar dan ook maar iets over 
zeggen. Financieel staan we er goed voor. Er is een uitstekend 
weerstandsvermogen. Er zijn hoge schulden, maar dat is inherent aan de eerdere 
keuze voor een actief grondbeleid en de ontwikkeling van RijswijkBuiten. De 
komende jaren moeten die bezittingen worden verzilverd en de schulden worden 
afgelost. Er is op dit moment geen indicatie dat dat niet zou gaan lukken. In de 
begroting wordt aandacht gevraagd voor de renteswap die in 2010 is afgesloten. 
Die wordt de komende jaren voor een belangrijk deel ingezet voor financiering van 
andere projecten dan RijswijkBuiten omdat de omvang niet aansluit op de 
financieringsbehoefte van RijswijkBuiten. Deze swap loopt in 2020 af. Dan moet er 
een alternatieve financiering voor de algemene dienst beschikbaar zijn. Het is goed 
dat het college deze kwestie nu al op de agenda zet en aan de raad voorlegt. En 
dat is voor het eerst, zeg ik er met enige nadruk bij, want over de aanschaf van 
deze swap is de raad destijds niet geraadpleegd. Dat is buitengewoon 
merkwaardig, gelet op het enorme financiële belang. De rente bedraagt op dit 
moment zo'n €5 miljoen per jaar en dat bedrag zal nog toenemen in de komende 
jaren. De raad had bij die beslissing moeten worden betrokken. Het nieuwe college 
kiest wat dat betreft gelukkig voor een andere aanpak. We kijken reikhalzend uit 
naar de beeldvormende sessie over dit onderwerp. 
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Ik kom tot slot te spreken over de lokale heffingen, voorzitter. Die gaan wat 
omhoog, maar blijven ondanks de hoge rentelasten relatief laag en dat is mooi. 
Bovendien krijg je er ook wat voor: een hoog voorzieningenniveau, en laten we dat 
zo houden. De afvalstoffenheffing gaat wel fors omhoog, maar we hopen dat dat 
een tijdelijke maatregel zal zijn en dat we in staat zullen zijn om de afvalstromen 
beter te reguleren en afval meer te gaan gebruiken als grondstof. Het moet mogelijk 
zijn om uiteindelijk van een afvalstoffenheffing naar een grondstoffenopbrengst te 
gaan als we op een verstandiger wijze omgaan met wat we nu nog afval noemen. 
Voorzitter. Er is nog veel te doen en er valt nog veel te zeggen, maar de tien 
minuten zijn om. We volstaan daarom met een oproep aan het college om, samen 
met onze ambtenaren en onze raad, door te gaan op de goede weg. Het ziet er 
veelbelovend uit. Houd koers, en doe dat met rust, doe dat met aandacht en met 
liefde voor het werk en liefde voor elkaar. 
 
Mevrouw Van der Horst-Van Roon (Van der Horst) spreekt de volgende tekst uit: 
De afgelopen jaren zijn zwaar geweest. Maar het goede nieuws is dat de 
hervormingen en bezuinigingen van de afgelopen jaren langzaamaan hun vruchten 
afwerpen. We hebben de crisis achter ons gelaten. Onze welvaart neemt sneller toe 
dan we verwachtten. Het vertrouwen is toegenomen tot het hoogste punt in jaren. 
We zijn dus ook in Rijswijk op de goede weg. Het is nu zaak om koers te houden, 
want zoals u ook in uw eigen omgeving zult zien, zijn er nog te veel mensen zonder 
baan en met financiële zorgen. 
Voorzitter. De fractie Van der Horst dankt het college en haar ambtenaren voor de 
duidelijke en overzichtelijke begroting. Ondanks de eerder genoemde moeilijk 
economische periode achter ons, zijn wij uiterst tevreden over de voorgestelde 
sluitende meerjarenbegroting. Trots is het woord dat in ons opkomt. Zeker wanneer 
we naar de -- op termijn -- gezonde financiële positie van Rijswijk kijken! Qua 
woonlasten onder het regionale gemiddelde; dat is een promotie voor Rijswijk. Wij 
gaan ervan uit dat Rijswijk deze positie de komende jaren vast zal houden. 
Maar voorzitter, bij een begrotingsbehandeling moeten we vooruit kijken. Daarom 
betekent het niet dat we nu achterover kunnen gaan leunen. We moeten altijd 
scherp en kritisch op onze financiën blijven. De fractie Van der Horst wil 
beheersbare, financiële risico's nemen door in de raad op een verantwoorde wijze 
besluiten te nemen. Immers, de schuldenpositie van onze gemeente -- door onder 
andere de ontwikkelingen binnen het gemeentefonds, decentralisaties binnen het 
sociaal domein en RijswijkBuiten -- is hoog en geeft een beperking op de flexibiliteit 
van onze begroting. Het zijn met name deze risico's die ingrijpend het Rijswijkse 
risicoprofiel beheersen en gewijzigd hebben. Mede door de hogere reservepositie is 
echter de weerstandsratio sterk verbeterd en behoudt Rijswijk de kwalificatie 
"uitstekend". 
Wethouder Financiën en college, ga zo door! 
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En voorzitter, ook zijn wij verheugd te lezen dat er de komende jaren in Rijswijk 
extra geïnvesteerd zal gaan worden in onder andere volksgezondheid, veiligheid, 
onderwijs en verkeer en vervoer. Met grote interesse wachten we op de voorstellen 
van dit college op deze terreinen. Kan het college aangeven wanneer de 
onderscheide voorstellen te verwachten zijn? Met name de inhoud van de extra 
veiligheidsinvesteringen in relatie tot de komst van een AZC heeft daarbij onze 
bijzondere interesse. Voorzitter, is hier vanuit het college al nadere informatie over 
te geven? 
We hebben echter nog wel een paar vragen en kanttekeningen bij deze begroting. 
- Wij ondersteunen uw aangekondigde voorstel van een onderzoek naar de inzet 

van collectieve voorzieningen ten behoeve van levensloopbestendig wonen in 
Rijswijk. Kan het college aangeven op welke termijn een dergelijk onderzoek 
wordt uitgevoerd en wanneer de raad de resultaten van dit onderzoek kan 
verwachtten? 

- De bestaande stedenbanden met Beroun en Condega zullen (geleidelijk) 
worden beëindigd. Voorzitter, graag hier concreet in zijn; wat wordt bedoeld met 
geleidelijk? Op welke termijn zullen deze stedenbanden volledig beëindigd zijn? 
En wat gaat er gebeuren met het Hollandhuis? 

- Bij de behandeling van de Kadernota heb ik in het kader van een transparant 
college een vraag gesteld over inzage in het declaratiegedrag zowel in 2014 als 
2015 van dit college. Door het college is toegezegd deze overzichten aan de 
raad te sturen. Recent mochten wij het overzicht van 2015 ontvangen. Graag 
zouden wij tevens eenzelfde overzicht van 2014 ontvangen. Daarnaast onze 
vraag of deze overzichten structureel opgenomen kunnen worden in de 
jaaroverzichten. 

- De telefonische bereikbaarheid van het stadhuis is ronduit slecht te noemen. Wij 
kijken uit naar de aangekondigde startnotitie publieke dienstverlening en met 
name naar de implementatie hiervan. Als kwaliteitskader voor het KCC geeft u 
aan de kwaliteitsnormen te hanteren volgens de Minimum Branchenormen VNG, 
juni 2010; over ambitie gesproken. Hierbij gaat het dan niet alleen om een 
structuur- maar tevens een cultuurverandering binnen het Rijswijkse ambtelijk 
apparaat. Voor met name de telefonische bereikbaarheid geven deze 
kwaliteitsnormen aan: binnen 25 seconden opnemen, maximaal 2 keer 
doorverbinden en terugbellen binnen 24 uur. Dat zou onder andere een 
geweldige verbetering zijn ten opzichte van de huidige bereikbaarheid van het 
stadhuis. 
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- In het eerste kwartaal van 2016 zal het proces van een stadsvisie voor een 
gezamenlijk gewenst toekomstbeeld voor Rijswijk worden gecontinueerd. Fractie 
Van der Horst heeft daarbij, voor met name de burgers van Rijswijk, bijzondere 
aandacht voor het beschikbaar krijgen, hebben én houden van voorzieningen in 
de Rijswijkse wijken; "gewoon" dichtbij huis, voor jong én oud. Daarvoor is een 
sterke visie op wijken nodig. Een visie die oog heeft voor de mens. Een visie die 
aansluit op het karakter van de wijk. Een visie die ruimte geeft aan eigen 
initiatieven. Sterker nog: niet een visie vóór de wijk, een visie ván de wijk. De 
eerste stappen zijn dit jaar daarvoor gezet: we zijn op weg naar "een mooi 
Rijswijk". Rijswijk als een stad waarin burgers en ambtenaren samen optrekken, 
waarin wethouders meedenken over wat kan en helpen waar dat nodig is, maar 
ook duidelijk maken wat niet kan. Duidelijkheid scheppen, de wereld om ons 
heen is al complex genoeg. En onduidelijkheid geeft onzekerheid. 

- Met de zeer korte voorbereidingstijd was de implementatie van de drie D-
operatie in Rijswijk voorwaar geen sinecure. Hiervoor was een geweldige 
inspanning noodzakelijk, zowel van het ambtenarenapparaat als de 
verantwoordelijke wethouder. Als raad zijn we intensief bij de ontwikkeling van 
het Rijswijkse beleid hierover betrokken. Misschien wel te intensief. Als 
Rijswijkse raad werken wij, in mijn beleving, immers niet meer in het monistische 
maar in het duale stelsel, waarbij we het door ons als raad vastgestelde beleid 
moeten toetsen en controleren en indien noodzakelijk bijsturen, maar niet 
ontwikkelen. 

- Voorzitter. Geschrokken reageerde de raad in 2012 van het percentage 
scheefwonen in Rijswijk. Uit onderzoek bleek dat liefst 24% van de inwoners van 
Rijswijk in een woning zat die niet voor hem of haar was bestemd. Vooral 
gezinnen waren hier de dupe van. Grootste probleem was dat er weinig 
doorstroommogelijkheden in Rijswijk waren. Het was het toenmalig college dat 
verwachtte met de bouw van RijswijkBuiten een deel van het probleem op te 
lossen. De centrale overheid heeft inmiddels een paar ingrijpende maatregelen 
genomen en ook RijswijkBuiten loopt goed. Mijn vraag is: kunt u aangeven wat 
het percentage scheefwonen in Rijswijk op dit moment is? 

- Fractie Van der Horst is daarnaast verheugd over de acties van dit college met 
betrekking tot het mogelijk weer in de vaart brengen van het pontje en de 
ontwikkelingen rond de oude stadhuislocatie. Hiermee zouden een aantal 
verkiezingsbeloftes van onder andere mij aan de Rijswijkse kiezers worden 
ingelost. Voor beide geldt dat in 2016 nader onderzoek moet uitwijzen wat de 
haalbaarheid hiervan is. Op welke termijn zijn de betreffende rapportages te 
verwachten? 
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Voorzitter, ik rond af. Fractie Van der Horst is tevreden over het gevoerde en 
voorgenomen financieel beleid, maar nu de crisis in rap tempo steeds verder achter 
ons komt te liggen, wordt het inderdaad tijd om niet langer alleen financieel degelijk 
beleid te voeren, maar zoals u aangeeft te werken aan een Rijswijk en een 
Rijswijkse samenleving die gezond, schoon, heel, veilig en betaalbaar is. Een 
Rijswijk dat verder wil bouwen aan de meest ondernemende stad van deze regio. 
Onze steun heeft u daarbij. Dank u wel. 
 
De voorzitter  
 
De vergadering wordt geschorst van 21.50 uur tot 22.10 uur. 
 
Wethouder Dierdorp dankt de raad voor de complimenten die gemaakt zijn over de 
robuuste en sluitende begroting. Een aantal parameters staat duidelijk op groen. Zo 
is het weerstandsvermogen uitstekend. Daar kleeft wel een opgave aan voor de 
lange termijn. De investeringsruimte moet groter worden en de schulden moeten 
worden teruggebracht. De beheersmaatregelen daarvoor worden opgesteld, zodat 
Rijswijk financieel sterk wordt. Rijswijk heeft een aantal moeilijke jaren achter de 
rug; de algemene reserve liep noodgedwongen terug. Die ontwikkeling is gekeerd. 
In de financiële verordening wordt uitgegaan van 20 miljoen algemene reserve. Dat 
bedrag is bepaald voordat de decentralisatie op het sociaal domein had 
plaatsgevonden, dus met een lager begrotingsbedrag. Inmiddels wordt uitgegaan 
van 26,6 miljoen euro, een bedrag waarover iedereen tevreden kan zijn. Het 
betekent dat Rijswijk op de korte termijn incidentele tegenvallers kan opvangen. Op 
de lange termijn houdt de wethouder vast aan budgetdiscipline, ook omdat een 
verdere herverdeling van het Gemeentefonds aanstaande is. 
Voor de begroting 2016 wordt voor het eerst gewerkt met indicatoren. Dat is 
conform de wens van de raad. Dit moet de controlerende taak van de raad 
versterken en de leesbaarheid van de begroting vergroten. Met de raad zal nu 
bezien moeten worden of deze indicatoren de juiste zijn of wellicht aangepast 
moeten worden. 
Rijswijk loopt vooruit op de landelijke trend. De VNG en overheidsinstanties werken 
aan een set verplichte indicatoren. Die zullen uiteindelijk naast de locale indicatoren 
gaan gelden. Met de verplichte indicatoren zal de vergelijkbaarheid van gemeenten 
groter worden. 
De wethouder constateert dat een aantal fracties het traject van de 
begrotingsbehandeling aan de orde heeft gesteld. In het voortraject van de 
begrotingsbehandeling zijn meer dan 200 vragen gesteld en er is een 
begrotingsmarkt gehouden, waar de opkomst evenwel wat achterbleef. Er was in 
elk geval wel ruimte om technische vragen te stellen. Wellicht is het beter om 
voortaan eerst een begrotingsmarkt te houden en daarna gelegenheid te bieden tot 
vragen stellen. Dat moet met de raad verder bekeken worden. 
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Over de renteswap en de verschillende financieringstrategieën zal een open debat 
worden gevoerd. De timing is wel cruciaal in verband met rentestanden, looptijden 
en bedragen die nog openstaan. Begin 2016 zal dit onderwerp met de raad worden 
besproken. 
De wethouder is bereid om een notitie te schrijven over het eventueel verkopen van 
de aandelen Eneco. De waarde daarvan is technisch te berekenen, maar de vraag 
is ook of er gemeenten zijn die die aandelen willen overnemen en wat dat in 
financiële zin zou betekenen. Als de aandelen verkocht worden, valt de jaarlijkse 
dividendopbrengst van 1,8 miljoen weg. Ook ontstaat bij verkoop een 
financieringsoverschot zodat schatkistbankieren aan de orde zal zijn, waarvan de 
rente nagenoeg 0% is. Dat levert dus niets op. In het licht van de mogelijke splitsing 
van Eneco is het verstandig om naar de toekomst te kijken, maar een verkoop van 
de aandelen is momenteel niet opportuun. 
Uit een oogpunt van behoedzaamheid is ervoor gekozen om de onvoorziene 
uitgaven op te hogen. Ook is heel specifiek naar budgetten met onderuitputting 
gekeken. Er is gekeken naar de meerjarige onderuitputting en vervolgens zijn de 
budgetten met een bepaald percentage verlaagd. Ook daarbij is voorzichtigheid 
evenwel geboden. 
Het is begrijpelijk dat vragen zijn gesteld over de lokale heffingen en het 
doorrekenen van de inflatiecorrectie. Dergelijke doorrekeningen moeten altijd 
logisch zijn. Ook moeten alternatieven inzichtelijk zijn gemaakt en moet duidelijk zijn 
waarom een bepaalde keuze is gemaakt. Op basis van de Kadernota is gekomen 
tot de berekening van de lokale heffingen voor 2016. Ook in volgende jaren moet 
het afwegingskader al in de Kadernota duidelijk zijn: wat zijn alternatieven voor 
financiering en wat betekent een maatregel als het niet doorberekenen van de 
inflatie voor de meerjarenbegroting? Het nu niet doorvoeren van de inflatiecorrectie 
heeft direct gevolgen voor het sluitend zijn van de meerjarenbegroting. De 
wethouder raadt het dan ook af om die correctie niet door te voeren. 
In reactie op de vraag van de PvdA over de samenwerking in de brede school met 
name in de Muziekbuurt, stelt de wethouder dat het concept van de brede school 
nieuw is in Rijswijk en daarom tijd nodig heeft om vorm te krijgen. De samenwerking 
tussen het kinderdagverblijf, de opvang en het onderwijs loopt goed. Ook het 
samenwonen met Stichting Welzijn Rijswijk en andere organisaties gaat goed. De 
samenwerking tussen al die organisaties kan echter beter en daarover wordt dan 
ook volop overlegd. De ervaringen die op dit punt worden opgedaan, worden ook 
zeker meegenomen in het bepalen van het nieuwe concept van de brede scholen. 
Daarbij gaat het om vragen als: hoe wordt omgegaan met het huiskamerprincipe 
van de wijkvereniging? 
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Op 24 juli zijn 900 leerlingen getroffen door een brand in hun school. Er is hard 
gewerkt aan het treffen van noodoplossingen. Er zijn twee noodlocaties 
gerealiseerd. en na de kerst zal de tijdelijke huisvesting helemaal gerealiseerd zijn 
zodat ook de Godfried Bomansschool weer in Rijswijk zal staan. De afwikkeling van 
dit traject, ook met de verzekering, zal nog een tijd duren. De raad wordt daarover 
zo goed mogelijk geïnformeerd. De inzet blijft dat de kosten van de brand worden 
verhaald op de verzekering. Daarom wordt hiervoor geen budget vrijgemaakt in de 
begroting. 
De ambitie is om zo snel mogelijk een nieuwe school te realiseren. Zo'n traject 
duurt vaak vier tot vijf jaar, en hoewel er een versnelling wordt beoogd, zal er 
waarschijnlijk pas in het schooljaar 2018-2019 een nieuwe school staan. Dit is ook 
afgesproken met de schoolbesturen. De tijdelijke huisvesting zal dus iets langer 
worden gebruikt dan aanvankelijk gehoopt en is daarom ingericht met betonnen 
vloeren en goede isolatie en verwarming. 
Het uitgangspunt van het college blijft dat elk kind recht heeft op goed onderwijs en 
een veilige, geschikte schoolomgeving. Dat geldt ook voor de kinderen van 
asielzoekers en nieuwkomers. Vanuit dat standpunt wordt elk onderwijsgebouw en 
elke gymzaal bezien. 
Personeel, organisatie en inhuur zijn blijvende aandachtspunten. Er hebben lastige 
transities plaatsgevonden. De decentralisatie van het sociaal domein vergde 
expertise. Om die reden is de ambitie op de inhuur niet gerealiseerd. Toch blijft die 
ambitie staan. Ook zet het college in op het vullen van vaste formatieplekken met 
vast personeel. Suggesties voor bezuinigingen op personeel zijn prematuur. Er 
wordt immers veel gevraagd van de gemeentelijke organisatie, met "een blik naar 
buiten richten", met het opgeven van experimenten, met anders denken, met 
wijkgericht werken.  
De IZA-gelden zijn van het personeel, voor het personeel. College en raad kunnen 
daarom niet besluiten om dat in te zetten voor een bepaald doel. 
Aan het declaratie- en subsidieregister wordt hard gewerkt. Het declaratieregister 
staat inmiddels online, maar betreft alleen nog 2015; 2014 wordt daaraan 
toegevoegd. Het subsidieregister komt binnenkort beschikbaar. 
 
Wethouder Lugthart complimenteert de raad met de betrokkenheid bij het sociaal 
domein in het afgelopen jaar, in de werkgroep en de bijeenkomsten die hebben 
plaatsgevonden. Er zijn taakstellingen doorgevoerd met als gevolg dat sommige 
mensen minder uren huishoudelijke hulp toegewezen hebben gekregen dan eerder. 
Daarover is met betrokkenen gesproken in de keukentafelgesprekken. Iedereen 
heeft nu de hulp die hij nodig heeft. Rijswijk is daarmee klaar voor de komende 
jaren; het systeem staat. Wel is het van belang om een en ander te monitoren, om 
aan te scherpen als het kan en bij te sturen als dat moet. 



Niet-vastgesteld verslag van de  

vergadering van de  

 

RIJSWIJKSE GEMEENTERAAD 

 

Gehouden op dinsdag 3 november 2015 om 
20.00 uur  
 

 pagina 36 van 47 

 

De indicatoren zijn de rode draad in het debat. In verschillende bijeenkomsten is 
besproken wat de gemeenteraad wenselijk vindt op dat gebied. In een sessie in 
oktober is ingegaan op de beschikbare bronnen, waaronder waarstaatjegemeente 
van KING. Toen is ook gesproken over de wijze waarop de raad de cijfers bij 
voorkeur gepresenteerd krijgt. Het lastige is dat sommige leden zeggen dat er 
gecontroleerd moet worden op beleid, terwijl anderen liever hebben dat er inzicht is 
in hoe mensen de zorg waarderen. De een vindt dat er binnen de zorg minder 
management moet zijn, dus minder controle en minder vinklijstjes, terwijl de ander 
inzicht wil hebben in casussen om incidentenpolitiek te vermijden. De wethouder wil 
met name de professional de ruimte geven om zijn taken te doen. In dat verband 
moet de administratieve lastendruk beperkt worden. Ook moet het geld dat voor de 
zorg bestemd is, daadwerkelijk naar de zorg en naar de dienstverlening gaan in 
plaats van naar bureaucratie. 
De cliëntervaringen zijn desalniettemin belangrijk. Die maken ook onderdeel uit van 
de Wmo-benchmark; daarin wordt niet expliciet gekeken naar productgroepen. 
Begin 2016 staat weer een bijeenkomst gepland. Dan zal moeten worden bepaald 
of die productgroepen de informatie opleveren die de raad wenst. De opmerking 
van mevrouw Van Nunen dat de vijf indicatoren die in de begroting genoemd zijn 
onvoldoende zijn om de kaderstellende rol van de raad goed uit te voeren, is 
gehoord door het college. 
 
Mevrouw Van Nunen (PvdA) zou graag het punt van de kwaliteit terugzien in de 
indicatoren. 
 
Wethouder Lugthart merkt op dat de gemeente niet op de stoel moet gaan zitten 
van de professional en de bedrijven die daadwerkelijk zorg aanbieden. Er wordt 
bezien welke informatie de raad nodig heeft. Die wordt gebundeld, maar wel met 
veel ruimte voor de professional. In een eerder gehouden beeldvormende sessie is 
al eens gesproken over het leidend maken van de indicator kwaliteit van de zorg. 
Daarover bestond verschil van mening. Daarom wordt in januari bekeken welke 
indicator nodig is om daadwerkelijk te controleren en de kaders te stellen voor het 
college. 
De oproep van de PvdA om de juiste zorg en ondersteuning te bieden op het 
gebied van innovatie kan rekenen op steun van de wethouder. Momenteel wordt 
gewerkt aan de Innovatieagenda; op dit punt is de eenzaamheidsbestrijding een 
goed initiatief. Eind 2015, begin 2016 zijn meer projecten te verwachten. 
Het punt van de ondersteuning van de mantel- en respijtzorg zal worden 
meegenomen in het uitvoeringsplan Zorg en Welzijn dat in 2016 naar de raad wordt 
gestuurd. 
De wethouder voelt zich getriggerd door de suggestie van D66 om technische 
vooruitgang te benutten voor de zorg. Deze suggestie zal bij de werkgroep 
Innovatie worden ingebracht. Daar liggen namelijk duidelijke kansen. 
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Op korte termijn worden de kadernota's Werk en Armoede naar de raad gestuurd. 
De wethouder is ervan overtuigd dat werk het beste middel is tegen armoede en 
sociaal isolement. In die zin hangen betaald werk en armoedebestrijding met elkaar 
samen. Schuldenproblematiek en armoede doen dat eveneens. In de twee nota's 
worden die dwarsverbanden gelegd, en daarom worden deze tegelijkertijd 
besproken in de forumvergadering. Het is niet de intentie van het college om zelf 
banen te creëren. Wel moet worden samengewerkt met werkgevers om banen te 
scheppen. Ideeën voor het aantrekken van bedrijven staan in de Kadernota; daar 
moeten de extra banen vandaan komen. 
 
De heer Mateman (CDA) complimenteert de wethouder met zijn betoog en zou 
diens tekst graag doorsturen naar de Tweede Kamerfractie van de SP. 
 
Wethouder Lugthart zou die dan graag samen met de heer Mateman in de Tweede 
Kamer gaan bespreken. 
In Rijswijk is de inzet gericht op maatwerk, ook voor mensen met een beperking: 
vanuit de persoon kijken naar wat nodig is. De ene keer is loonkostensubsidie een 
passend middel, de andere keer is arbeidsmatige dagbesteding geschikter. Hierop 
zal worden ingegaan in de nota die naar de raad wordt gestuurd. Mensen met een 
beperking zullen in elk geval altijd onderdeel uitmaken van de Rijswijkse 
samenleving. 
De wethouder is het oneens met het voornemen van het Hoogheemraadschap om 
de kwijtscheldingsmogelijkheid af te schaffen. Rijswijk heeft ingesproken tijdens een 
vergadering en heeft een zienswijze ingeleverd. Hopelijk kan dit voornemen worden 
gekeerd. 
In relatie tot het AZC wordt een bestuursovereenkomst en huurovereenkomst 
gesloten met het COA. Daarnaast wordt gewerkt aan een veiligheidsplan. Naar 
verwachting zal het terrein aan het einde van het eerste kwartaal 2016 in gebruik 
kunnen worden genomen. De wethouder benadrukt in dit verband dat het college 
zeker oog heeft voor wat in de Rijswijkse samenleving speelt. 
Doelstelling van de kosten voor de oprichting van het AZC is budgetneutraliteit. Het 
aantal van 500 is absoluut een beslissing geweest van het college. De suggestie 
van de PvdA om initiatieven te bundelen, wordt door het college al opgepakt. 
 
De heer Mateman (CDA) vraagt verduidelijking van de opmerking van de wethouder 
dat het aantal van 500 absoluut een beslissing is geweest van het college. 
 
Wethouder Lugthart legt uit dat het college heeft voorgesteld om 500 vluchtelingen 
op te nemen. De raad heeft vervolgens het besluit genomen, maar op voorstel van 
het college. 
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De heer Mateman (CDA) merkt op dat weliswaar de raad het besluit heeft 
genomen, maar het college ook voor een voorstel had kunnen kiezen dat een 
kleiner aantal vluchtelingen behelst. Het CDA had vanuit het oogpunt van de 
belasting van de omgeving de voorkeur gegeven aan 250 vluchtelingen. 
 
De voorzitter stelt voor om het debat daarover niet opnieuw te gaan voeren. Hij 
geeft het woord voor het antwoord in eerste termijn aan wethouder Van der Meij. 
 
Wethouder Van der Meij gaat allereerst in op de opmerkingen die door de raad 
gemaakt zijn over de woningmarkt. De woningmarkt in Rijswijk trekt voor alle 
doelgroepen fors aan. In RijswijkBuiten moeten alle zeilen worden bijgezet om 
daarvan te profiteren en het juiste product aan te bieden. Er zijn een aantal 
succesvolle verkoopdagen gehouden. Op 9 november start de verkoop van het 
eerste deelplan 't Haantje, een jaar eerder dan gepland. Desalniettemin zijn de 
zorgen die door sommigen zijn geuit terecht. Starters en jongeren komen moeilijk 
aan een woning. Dat heeft niet zozeer te maken met de omvang van de sociale 
woningvoorraad. Rijswijk staat in de regio op de derde plaats wat betreft de omvang 
sociale woningvoorraad; 34% van de totale woningvoorraad bestaat uit sociale 
woningen en daarvan is ook nog eens 92% betaalbaar. Met die combinatie is 
Rijswijk koploper in de regio. In de prestatieafspraken met de corporaties blijft de 
gemeente inzetten op die betaalbaarheid. Woningen voor starters en jongeren 
moeten dan ook voornamelijk gevonden worden in de transformatie van 
leegstaande gebouwen, niet in het bouwen van extra woningen. Inmiddels is 
gebleken dat het uit de markt halen en transformeren van (kansloze) kantoren 
succesvol kan zijn. Een aantal initiatieven is georiënteerd op studentenhuisvesting. 
Voor starters en jongeren gaat ook gezocht worden naar concepten in leegstaande 
kantoren. 
 
De heer Jense vraagt hoe de wethouder de balans maakt tussen woningen voor 
starters en kantoren die in de toekomst weer nodig zijn als de economie aantrekt. 
 
Wethouder Van der Meij geeft aan dat hij op dat punt nauw samenwerkt met 
wethouder Van Hemert, met name wat de Plaspoelpolder betreft. Allerlei 
mogelijkheden worden uitgeprobeerd, van functievermenging in het gebied tot een 
tijdelijke andere bestemming. Dat leidt tot businessmodellen die investeringen in de 
gebouwen interessant maken. In de grote steden komt al vaker de combinatie van 
wonen en werken voor in leegstaande gebouwen. Daarmee behoudt een stad de 
jongeren en de starters. 
 
De heer Mateman vraagt de wethouder om een besluit hierover uit te stellen en de 
raad erbij te betrekken. Functievermenging klinkt geweldig, maar het is maar de 
vraag of de werkgelegenheid op lange termijn daarbij gebaat is. Ook vormt 
grondspeculatie een element van de discussie. De overheid moet de regie voeren. 
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Wethouder Van der Meij bevestigt dat de raad wordt betrokken bij de Woonvisie en 
bij de position papers voor Plaspoelpolder en De Bogaard. Daarin worden de 
kaders gesteld zodat besluiten niet op kruimelniveau genomen worden. 
Het percentage scheefwoners is nog noogaardet zo hoog als in 2012: 24%. Dat 
wijkt overigens niet af van het landelijke percentage. Het Rijk heeft 
inkomensmaatregelen getroffen om bewoners die scheefwonen te stimuleren om 
door te stromen. Rijswijk zet daar dan de goede producten tegenover. Het blijft 
echter aan de bewoner zelf om het besluit te nemen om over te stappen. 
 
Mevrouw Van der Horst-Van Roon (Van der Horst) herinnert eraan dat in 2010 de 
opzet was van RijswijkBuiten dat het scheefwonen zou worden opgelost. 
RijswijkBuiten blijkt dat probleem echter niet te kunnen oplossen. De mensen die in 
die woningen wonen, zijn vaak ouderen met een AOW of een klein pensioen. Die 
kunnen zich geen huurwoning in RijswijkBuiten veroorloven. Voor die mensen zou 
gebouwd moeten worden of zouden kantoren getransformeerd moeten worden, 
bijvoorbeeld naar een woonvorm voor ouderen, zodat zij goed kunnen wonen en 
niet gestraft worden door extra huur voor een huis waar zij al 40 jaar in zitten en dat 
zij helemaal hebben opgeknapt. 
 
Wethouder Van der Meij noemt twee concrete voorbeelden. De 
appartementencomplexen aan de Martin Campslaan, in eigendom van Rijswijk 
Wonen, zijn Wmo-proof gerenoveerd en geschikt gemaakt voor ouderen, 
rolstoelvriendelijk et cetera. De Benedictuslocatie wordt dit jaar ontwikkeld voor 
ouderenhuisvesting. Dat was oorspronkelijk ook het doel van de parochie. Het 
scheefwonen in Rijswijk wordt er niet mee opgelost maar er wordt wel bijgedragen 
aan het verminderen ervan. 
Over het Huis van de Stad wordt in het eerste kwartaal van 2016 een raadsvoorstel 
opgewerkt. Daarover kan op dat moment gedebatteerd worden. 
Bij de begrotingsbehandeling van vorig jaar is toegezegd dat de doorwerking van 
relinen in de rioolheffing zou worden meegenomen in de actualisatie van het 
verbreed rioleringsplan. De vaststelling daarvan staat voor 2016 op de agenda. Een 
gevolg van die actualisatie kan zijn dat de rioolheffing minder hard stijgt dan 
oorspronkelijk bedoeld omdat een minder hoge investering nodig is voor de 
riolering. Vanaf 2017 zouden de eventuele effecten van de rioolheffing duidelijk 
moeten worden. 
In relatie tot RijswijkBuiten zijn opmerkingen gemaakt over de gebiedsontwikkeling 
en functies die daarbij aan de orde zijn. De komst van een supermarkt wordt 
uiteraard bezien in het brede perspectief van de ontwikkeling van de detailhandel in 
Rijswijk. 
 
De heer Fischer (Gemeentebelangen Rijswijk) wijst op de aanwezigheid van 
supermarkten in het nabij gelegen Delft. 
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Wethouder Van der Meij benadrukt dat de afstemming ook op dat niveau 
plaatsvindt, net als met de provincie en de MRDH. In het bestemmingsplan is 
inmiddels wel de functie detailhandel opgenomen. De provincie heeft dat 
goedgekeurd. De ontwikkelingen in de regio en de buurgemeente worden evenwel 
niet uit het oog verloren. 
De ontwikkeling van het Wilhelminapark is veel breder dan RijswijkBuiten; het 
streven is erop gericht om daaraan de functie te geven van een stadspark voor heel 
Rijswijk. Dat moet worden voorbereid met een uitgebreide omgevingsconsultatie. 
Wethouder Borsboom zal daaraan bijdragen vanuit de portefeuille Participatie 
vanwege het betrekken van belanghebbenden. Het Wilhelminapark is een 
verborgen schat in Rijswijk die prima kan fungeren als drager voor de ontwikkeling 
van 't Haantje maar ook breder ingezet kan worden voor Rijswijk. 
Rijswijk heeft in de vergunningprocedure voor het dierenasiel deskundigenhulp in 
natura aangeboden in de vorm van projectmanagement door het Rijswijk 
Werkfonds. Het bestuur van het dierenasiel heeft daarvan geen gebruikgemaakt 
omdat het van mening was dat het zelf over die kennis beschikte. Een 
bouwvergunningaanvraag ligt nog niet voor. De afdeling RO heeft de opdracht 
gekregen om die nauwgezet samen met het bestuur op te zetten. De gemeente 
gaat hierin dus verder dan in een normale situatie. Normaliter wordt een 
initiatiefnemer namelijk geacht over professionele deskundigheid te beschikken 
voor het compleet indienen van een bouwaanvraag. 
De wethouder is het eens met GroenLinks dat de afvalstoffenheffing lager kan 
worden zodra het omgekeerd inzamelen regionaal is ingevoerd. Inmiddels hebben 
alle gemeenten, met uitzondering van Pijnacker-Nootdorp, het voorstel tot 
omgekeerd inzamelen aangenomen. In Rijswijk wordt dat via uitvoeringsplannen 
uitgerold in Rijswijk. 
 
De heer Braam vraagt of Rijswijkse inwoners die als urgent bekend staan in de 
komende jaren voorrang gaan krijgen bij het toewijzen van woningen. 
 
Wethouder Van der Meij wijst erop dat op rijksniveau en provinciaal niveau gekeken 
wordt naar het prioriteit geven aan statushouders bij het toewijzen van woningen. Er 
wordt gezocht naar nieuwe toewijzingsregels en naar mogelijkheden om 
statushouders te vestigen in leegstaand vastgoed. De druk op de sociale 
woningvoorraad zou daarmee weggehaald worden. Rijswijk is op dit punt 
afhankelijk van rijksregelgeving. Overigens is het niet waar dat statushouders de 
woningen innemen van Rijswijkse starters. Het aantal statushouders dat Rijswijk 
moet vestigen, is beperkt. Het afgelopen halfjaar ging het om 57 personen, vaak 
mensen van één gezin. Er ligt dan ook geen verband tussen het niet vinden van 
een woning en het huisvesten van statushouders. 
 
De voorzitter constateert dat een aantal leden van de raad hierop wil reageren, 
maar wil de discussie hierover laten plaatsvinden in de tweede termijn. 
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De heer Braam vraagt het college nadrukkelijk om informatie te leveren waaruit dit 
blijkt, met name in Haaglandenverband. 
 
De heer Mateman (CDA) sluit zich daarbij aan. Hij vindt het jammer dat het landelijk 
beleid al veranderd is maar in Rijswijk toch nog geprobeerd wordt om de situatie als 
heel onschuldig voor te stellen. Er komt een enorme golf vluchtelingen aan. 
Bovendien is het huisvesten van 57 personen toch van invloed op de huisvesting 
van mensen die eigenlijk al veel eerder aan de beurt waren voor een woning? 
 
De voorzitter sluit de discussie en geeft het woord aan wethouder Van Hemert. 
 
Wethouder Van Hemert gaat in op de sporthal van RijswijkBuiten, waarover door de 
heer Jense van Onafhankelijk Rijswijk vragen zijn gesteld. Op 15 oktober 2014 
heeft de raad daarover een brief ontvangen. De sporthal is ooit opgenomen in het 
masterplan en daarom is daarvoor geld gereserveerd in de meerjarenbegroting, in 
het investeringsplan. De raad gaat over de realisatie van de sporthal en de 
toekomst van de Marimbahal. Na goedkeuring van de raad worden de volgende 
stappen gezet. De eerste stap is echter om een voorstel te doen aan de raad. Het 
college is zeker van plan om te doen wat in de motie staat. In de forumvergadering 
van februari 2016 zal een voorstel worden besproken, waarover vervolgens 
besloten kan worden in de gemeenteraadsvergadering van maart. 
 
De heer Braam merkt op dat een wijziging op de begroting, hoe klein ook, niet met 
een motie maar met een amendement moet worden gerealiseerd. 
 
Wethouder Van Hemert hoopt dat met zijn toezegging geen motie of amendement 
meer nodig is, maar wacht de ontwikkelingen af. 
De wethouder ontraadt een inflatiecorrectie op de parkeervergunningen. Op een 
later moment wordt in het kader van de fiscalisering een nieuwe tarievenstructuur 
besproken. Daarvan zal de parkeervergunning zeker deel uitmaken. In dit verband 
maakte wethouder Dierdorp al een opmerking over het toepassen van de 
inflatiecorrectie. 
Bij de Kadernota is afgesproken dat regelmatig de stand van zaken op het gebied 
van het parkeren wordt geëvalueerd. Zonodig worden aanpassingen doorgevoerd. 
De wethouder heeft veel ambitie op het gebied van de economie maar is daarbij 
afhankelijk van bedrijven in en om Rijswijk. Soms zullen bedrijven ondanks alle 
inspanningen besluiten om niet in Rijswijk gevestigd te blijven. Zo vertrekt 
bijvoorbeeld het COA in 2017uit Rijswijk. 
 
De heer Mateman vindt het van de gekke dat het COA weggaat uit Rijswijk maar 
nog wel het verzoek heeft gedaan om vluchtelingen op te vangen, met alle overlast 
van dien. Laat het college zijn zelfrespect behouden en ze wegsturen. 
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Wethouder Van Hemert geeft aan dat de gemeente er alles aan doet om bedrijven 
voor Rijswijk te behouden, maar de keuze toch altijd bij die bedrijven zelf ligt. Van 
Ziggo was bekend dat het tijdelijk naar Rijswijk zou komen; dat bedrijf vertrekt 
helaas ook. Om die reden is het college voorzichtig met het presenteren van de 
cijfers. Er is voor gekozen om een percentage van 0,2 te hanteren, zodat mogelijk 
uiteindelijk gezegd kan worden: er is 0,4% gehaald. 
In relatie tot de Plaspoelpolder trekken wethouder Van der Meij en wethouder Van 
Hemert gezamenlijk op. De inzet is gericht op het behouden en aantrekken van 
innovatieve bedrijven. In regioverband geldt de Harnaschpolder als een goede 
locatie voor een vervoerderscentrum, zeker wanneer de A4 verlengd is. In de 
Plaspoelpolder is daar geen ruimte voor. 
Met de winkeliersvereniging, de centrummanager, de bewoners en de individuele 
winkeliers wordt regelmatig gesproken over Oud-Rijswijk en het karakter van 
Rijswijk. Er wordt daar nog last ondervonden van de bouw aan de Haagweg. Het 
gaat evenwel vrij goed met de Herenstraat; de leegstand is bijna acceptabel. 
In het verleden is dekking gevonden voor de Urbanisator, een zelfstandige stichting 
die de economie bevordert. De raad heeft evenwel besloten dat die op eigen benen 
moet gaan staan, hetgeen zeker mogelijk is. Samen met de BBR wordt bezien of 
een BIZ-regeling in het leven kan worden geroepen. In elk geval wordt in dit 
verband €50.000 bezuinigd. 
Initiatieven voor een jachthaven met een boothuis en dergelijke zullen door het 
college zeker omarmd en gestimuleerd worden. 
In het maatschappelijk vastgoed is sprake van achterstallig onderhoud. Dat moet 
worden ingelopen. 
 
De heer Sterk (VVD) vraagt of er geen lessen te leren zijn wat het laten oplopen 
van achterstanden betreft. 
 
Wethouder Van Hemert geeft aan dat die les is dat daarvoor geld beschikbaar moet 
worden gesteld. Er is een technisch rapport verschenen over de stand van zaken 
van het maatschappelijk vastgoed. Daarom doet het college in de begroting het 
voorstel om voor de komende periode €800.000 te reserveren. Daarvoor zal geen 
buitensporige luxe gerealiseerd worden. 
Over de Prinses Beatrixlaan wordt op korte termijn gesproken in het verband van de 
Metropoolregio met de directeur. In de vorige begroting was daarvoor geen geld 
beschikbaar gesteld omdat Rijswijk zich niet wilde vastleggen op een bedrag. Er 
wordt bekeken welke mogelijkheden er voorhanden zijn. 
 
De heer Mateman merkt op dat er ook voor gekozen kan worden om geld te 
reserveren voor het plan dat Rijswijk zelf heeft voor de Prinses Beatrixlaan. Dat 
hoeft niet gereserveerd te worden onder de noemer "Prinses Beatrixlaan 
Metropoolregio". Als Rijswijk geld reserveert voor het eigen plan kan de gemeente 
niet verweten worden dat zij niets wilde omdat er geen geld voor op de begroting 
stond. 
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Wethouder Van Hemert herhaalt dat hij in gesprek gaat met de MRDH. Hij neemt 
kennis van de opmerking van de heer Mateman. 
Over het pontje is een democratisch besluit genomen. Er is een verzoek gedaan om 
een onderzoek te laten uitvoeren naar terugkeer van het pontje. De uitkomsten 
daarvan worden uitgewerkt en verwerkt in een voorstel dat in het eerste kwartaal 
2016 naar de raad wordt gestuurd. 
In juni 2016 wordt de Sportnota naar de raad gestuurd. Daarin zullen de activiteiten 
en de buitensportaccommodaties worden bekeken. De terugloop bij verenigingen 
wat betreft de jeugd is bekend. Een aantal verenigingen is samengegaan, een 
andere vereniging moest stoppen met de activiteiten.  
De Metropoolregio is op 1 januari 2016 van start gegaan. Concreet voordeel voor 
Rijswijk is dat de Plaspoelpolder op een lijst staat van vijf bedrijventerreinen die de 
aandacht krijgen van de Metropoolregio. Het is voor de economie belangrijk dat die 
regio genoemd wordt. Bedrijven hechten daar waarde aan, wat blijkt uit het 
teruglopen van de leegstandcijfers. Verder wordt in Metropoolverband gesproken 
over openbaar vervoer. Zo zullen in het kader van de concessie rail zeker de 
Rijswijkse belangen naar voren worden gebracht. 
 
De heer Schutte (SP) vraagt of de Metropoolregio ook voor banen voor de inwoners 
van Rijswijk zorgt. 
 
Wethouder Van Hemert zegt dat de inmenging van de Metropoolregio de 
werkgelegenheid in de Plaspoelpolder bevordert, wat ook voordelig is voor de 
Rijswijkse inwoners. 
Het EOB heeft 2.500 arbeidsplaatsen die door Rijswijkers gevuld worden. 
 
De heer Schutte (SP) vraagt of daar ook banen bij zitten voor mensen met een 
afstand tot de arbeidsmarkt. 
 
Wethouder Van Hemert antwoordt bevestigend. 
 
De heer Braam (Beter voor Rijswijk) geeft aan dat elke inwoner meebetaalt aan de 
Metropoolregio; daarvoor is een kleine bijdrage per inwoner beschikbaar gesteld. 
Kan het college toezeggen dat in de begroting een bedrag voor de Prinses 
Beatrixlaan wordt opgenomen? Dat kan een PM-post zijn; daaraan hoeft geen 
bedrag te worden verbonden. 
 
Wethouder Van Hemert acht het antwoord dat hij op de vragen van de heer 
Mateman heeft gegeven afdoende. 
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In De Bogaard is een nieuwe winkelmanager aangesteld die pop-upwinkels en 
tijdelijke winkels wil vestigen. Het realiseren van nog een fietsenstalling is geen 
goed idee omdat er al twee fietsenstallingen staan in de openbare ruimte. Met de 
vaststelling van de begroting worden die fietsenstallingen gratis voor alle 
bezoekers. 
Na de brand op de scholen heeft een asbestinventarisatie plaatsgevonden op alle 
maatschappelijke gebouwen. De wethouder zal in tweede termijn aangeven wat de 
bevindingen daarvan zijn geweest. 
 
Wethouder Borsboom gaat in op de inbreng van de fracties op het gebied van 
duurzaamheid. De raad heeft een week eerder een brief ontvangen die in twee 
delen uiteenvalt: een terugkoppeling van waar gelden concreet aan zijn uitgegeven 
in 2015 en een procesbrief waarin staat dat in november een nulmeting wordt 
uitgevoerd. Vanuit die nulmeting wordt in februari of maart een raadsbijeenkomst 
belegd waarin een onderliggend plan van aanpak wordt voorgelegd en ter discussie 
aan de raad wordt aangeboden. 
In het kader van de jeugd en het sociaal domein zijn vragen gesteld over de 
bureaucratisering en de indicatoren die gesteld worden. In H10-verband is 
afgesproken om een regionale indicatorenset op te stellen en te doen toekomen. 
Die wordt ook besproken in de Regionale Jeugdbijeenkomst op 2 december 2015. 
Los daarvan komt er nog een procesbrief met de lokale indicatoren. Enerzijds is er 
een oproep om niet te veel voorwaarden en regels te stellen, anderzijds worden die 
vanuit de landelijke overheid opgelegd. De wethouder pleit voor het zoeken naar 
ruimte om energie en geld terug te laten vloeien naar de zorg. 
Kijkend naar Rijswijk, herkent de wethouder niet het beeld dat de 
Kinderombudsman schetst. Er zijn wel verbeterpunten te noemen in de transitie en 
de toegang, en in de samenwerking tussen de gemeenten en de zorgaanbieders. 
Een van de punten die genoemd wordt, onder andere door de Kinderombudsman, 
is dat het kind altijd vooropstaat in de prioritering. In Rijswijk is dat op veel 
verschillende manieren geborgd, onder andere door te werken met science of 
safety en de GIS, de gezamenlijkinschattensystematiek. Ook is dat geborgd door de 
uitvoeringsagenda van de organisatie JSO. Mocht er regelgeving ontbreken, dan 
valt dat onder de bevoegdheid van het CJG, in samenspraak met het management 
en de beleidsregels die vanuit de gemeente worden opgesteld. 
Ook op het punt van cultuur is de insteek in de raad heel divers. Onlangs heeft de 
raadsessiebijeenkomst plaatsgevonden, waarin is besloten om het 
cultuurvisietraject in twee delen voor te leggen: enerzijds een terugblik op het 
proces en anderzijds een bepaling van cultuur en de waarden in het 
cultuurvisietraject. Het vervolgtraject is dat in januari een stuk wordt voorgelegd aan 
de raad met de eerste beleidscontouren. 
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Aan experimenten om verder te gaan in de participatietrajecten wordt op allerlei 
manieren vormgegeven. Er worden aan bewoners, instellingen en raad kaders 
voorgelegd om gezamenlijk te komen tot een eindvisie. Thematische trajecten zijn 
te organiseren voor het sociaal domein, zorg en welzijn, cultuur, parkeren, de 
inrichting van de grote straten. Er is akkoord gegaan met een pilot van het 
ministerie van Binnenlandse Zaken. Er worden vijf grote initiatieven uit de 
samenleving van begin tot einde begeleid. Daarbij gaat het onder meer over het 
Wilhelminapark. Een vraag daarbij is hoe de verhoudingen zijn tussen het stadhuis 
en de samenleving. Hoe kunnen trajecten tot helemaal in het stadhuis begeleid 
worden? Welk verandertraject is op het stadhuis nodig? Voor het KCC worden 
methodieken ontwikkeld om met vragen uit de samenleving om te gaan. 
Het college staat welwillend tegenover de suggestie van een ontmoetingsruimte, 
gedaan door de SP. Die moet echter ingegeven zijn vanuit een behoefte van de 
samenleving, niet omdat er overal een ontmoetingsplek zou moeten zijn. 
Het wijkwethouderschap en de spreekuren leveren veel op. Het college heeft dat in 
de eigen geledingen geanalyseerd en constateert dat het daarvoor zowel kwalitatief 
als kwantitatief heel veel heeft teruggekregen, met name wat contacten betreft. Het 
college wil een en ander intensiveren. Een vervolgstap is dan ook dat een wijkbus 
de wijken ingaat. Daarin gaan ambtenaren en wethouders, maar raadsleden mogen 
ook mee. Die bus gaat op verschillende plekken in de wijk staat, juist om het voor 
inwoners laagdrempelig te maken om met plannen en ideeën te komen. 
 
De heer Schutte (SP) vraagt of de wijkwethouders informatie kunnen geven over 
wat zij zoal tegenkomen op straat. 
 
De heer Sterk (VVD) verzoekt de wethouder om in te gaan op zijn vraag over de 
schouwburg. 
 
Wethouder Borsboom geeft aan dat er regelmatig bestuurlijk overleg plaatsvindt 
met de schouwburg. Daarin worden het plan van aanpak en de voortgang met 
elkaar besproken. Dat plan van aanpak wordt volgens afspraak uitgevoerd. Er zijn 
verder geen problemen wat betreft de financiële afwikkeling. Het staat er dus goed 
voor. Dat neemt niet weg dat het college de vinger aan de pols houdt. 
Er komt uiteindelijk een bundeling naar de raad van alle participatietrajecten die 
doorlopen worden. De groenparticipatietrajecten maken daar ook deel van uit. De 
raad krijgt daarover voor het einde van het jaar nog een stuk toegestuurd. In 2016 
verschijnt een overkoepelende notitie Participatie naar de raad. 
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De voorzitter gaat als portefeuillehouder in op de zaken die hem aangaan. Het 
college geeft prioriteit aan veiligheid en handhaving. Een aantal fracties heeft 
nadrukkelijk vragen gesteld over de handhaving van het parkeerbeleid. De raad zal 
zelf bepalen in hoeverre die handhaving voldoende is. In elk geval wordt er wel 
gehandhaafd; de raad heeft onlangs het handhavingsplan ontvangen. Daarin staat 
dat het college heeft besloten om de tijdelijke inhuur in te ruilen voor twee extra 
inspecteurs openbaar gebied, die een breder takenpakket hebben dan alleen het 
controleren van parkeren. Er wordt vier tot vijf keer per week 's avonds specifiek 
gecontroleerd op het hebben van een parkeervergunning. Daarnaast wordt zeven 
dagen per week meer algemeen gecontroleerd door de inspecteurs openbaar 
gebied in brede zin, waarbij ook op het parkeren op gelet. Op zo'n avond worden 
zo'n 15 tot 30 processen-verbaal uitgeschreven op een avond. Op donderdag 19 
november wordt een avond over veiligheid georganiseerd. De voorzitter stelt voor 
om "handhaving" daaraan toe te voegen. De raad krijgt daarmee de gelegenheid 
om signalen op dat punt daarin neer te leggen. 
 
De heer Braam is blij dat hij concrete cijfers hoort. Het is echter in sommige straten, 
zoals de Tulpstraat, geen enkel probleem om dergelijke aantallen bekeuringen uit te 
schrijven. 
 
De voorzitter stelt voor dat dat signaal op die avond wordt besproken. Kennelijk 
bestaat er een verschil van inzicht. Wellicht heeft het ook te maken met 
capaciteitsvraagstukken. 
Over het AZC en de veiligheid zal nadrukkelijk gesproken worden, zeker in relatie 
tot de inzet op allerlei andere vormen van veiligheid en criminaliteit. De cijfers 
daarover dienen naar beneden te blijven gaan. 
De voorzitter erkent volmondig dat de telefonische bereikbaarheid nog niet goed op 
orde is. In de startnotitie wordt dit punt meegenomen. Er ligt ook echt een actieplan 
om daaraan te werken. Er zullen maatregelen worden genomen om de telefonische 
bereikbaarheid van met name de backoffice te verbeteren. 
Enige tijd geleden is een notitie over de stedenbanden besproken in de 
forumvergadering. Op dit moment heeft Rijswijk één stedenband en één 
vriendenband. De stedenband met Condega loopt in 2015 af en daaraan zal geen 
vervolg worden gegeven. De band met Beroun wordt eveneens afgebouwd. Rijswijk 
wil wel actief blijven in internationaal verband en het college komt daarom in 2016 
met een notitie over de inhoud en de vorm daarvan. 
 
Mevrouw Van der Horst-Van Roon (Van der Horst) vraagt wat er gebeurt met het 
huis van de stad in Beroun. 
 
De voorzitter geeft aan dat die bijdrage inmiddels is stopgezet. Rijswijk betaalt daar 
niet meer aan mee. 
Over Sinterklaas en Zwarte Piet is een keurige statement op de website geplaatst. 
Het is de voorzitter niet duidelijk of op dat punt een initiatief komt van Haaglanden. 
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De voorzitter gaat ten slotte in op de bedreigingen die geuit zijn aan het adres van 
raadsleden. Die zijn onacceptabel. Desalniettemin is de raad aangeraden om 
terughoudend om te gaan met dit onderwerp. Het werk van de raad moet in een 
goede en veilige omgeving gedaan kunnen worden. Het is de taak van de 
burgemeester om die omgeving te verwezenlijken. Daarover zou geen heel 
uitgebreide discussie gevoerd moeten worden. Het zou immers spijtig zijn als dit 
onderwerp een politieke splijtzwam zou worden. 
 
 
7. Schorsing 

 
De voorzitter dankt de aanwezigen voor hun inbreng en schorst de vergadering om 
23.30 uur. 


